
انتخاباتی  های  سنجی  نظر  قاطع  پیروز  ها  دموکرات  نامزد 

کاغذ روی  بایدن   
اما... است  برنده   

 صبح امروز قوانین، فرآیند، آثار و نخوه مواجه با 
تخلفات ساختمانی را تحلیل می کند:

 تخلفات ساختمانی 
مرگ تدریجی حقوق شهروندی
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سخنگوی وزارت بهداشت با اشاره به آمارهای تکان دهنده 
فوتی های کرونا در روزهای اخیر:

چه کسی مسئول مراسم 
هزارنفره مشهد است؟

صادرات زعفران 
به آمریکا 

در شرایط تحریم

تاثیر فرهنگ پذیری شهروندی بر خشونت؛

عصبانی
 نیستم!!!
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جو بایدن یا دونالد ترامپ؛
 ترجیح جهان چیست؟

فـرارو- درحالـی کـه تنهـا چنـد روز به برگـزاری انتخابـات ریاسـت جمهوری آمریـکا باقی 
مانـده، بـه نظـر می رسـد بـا رویکـرد یکجانبـه گرایانـه ترامـپ طـی چهـار سـال اخیـر در 
صحنـه بین الملـل، بسـیاری از کشـور های پیشـرفت جهـان خواسـتار پیـروزی جـو بایـدن 

. هستند
فـرارو نوشـت:  طی چهارسـالی کـه دونالد ترامـپ به عنـوان رئیس جمهور آمریکا مشـغول 
بـه فعالیـت اسـت، شـکاف بیـن اروپـا و ایـن کشـور بـه بیشـترین حـد خـود رسـیده، حال 
کشـور های اروپایـی نگـران هسـتند، بـا انتخاب مجدد ترامپ این شـکاف بیشـتر شـود، در 
مـورد دو کشـور روسـیه و چیـن نیـز آن ها موضـع دوگانـه ای را در پیش گرفته انـد و به نظر 
می رسـد ایـن دو کشـور نیـز منتظـر هسـتند ببینند کـه در نهایت چه کسـی رئیـس جمهور 

شـد. خواهد  آمریکا 
حشـمت الله فلاحت پیشـه تحلیل گـر مسـائل بین الملـل بـا اشـاره به اینکـه این روز هـا دنیا 
نسـبت بـه انتخـاب رئیـس جمهور آینـده آمریـکا محافظه کار شـده اسـت، گفـت: در حال 
حاضـر بیـش از ۲0 درصـد از اقتصـاد جهان در احاطـه کامل آمریکا قرار دارد و شـرکت های 
ایـن کشـور در زمینه هـای صنعتـی، مالـی و فـن آوری حـرف اول را در جهـان می زننـد، از 
سـویی در سـایر شـرکت های دیگـر نیـز می تـوان رد آمریکایی هـا را مشـاهده کـرد کـه در 

آن ها دارای سـهام هسـتند.
وی افـزود: بـا توجـه به اینکـه در دو دهه اخیر روسـای جمهـوری نظیر جورج بوش پسـر و 
ترامـپ باعـث تضعیـف جایـگاه آمریـکا در جهان شـده اند و به نوعـی ابرقدرتی این کشـور 
را زیـر سـوال برده انـد، امـا بازهـم کمـاکان ایـن کشـور در بسـیاری از زمینه هـا در جهـان 
پیشـتاز اسـت، بنابرایـن بـا توجه بـه اینکه رقابـت بین ترامپ و بایدن بسـیار نزدیک اسـت، 
کشـور های جهـان سـعی می کننـد کـه خیلـی محتـاط در ایـن زمینـه اظهـار نظر کننـد، تا 

ببیننـد در نهایـت نتیجـه بـه نفـع چه کسـی رقم خواهـد خورد.
فلاحـت پیشـه اظهـار داشـت: حتـی بنیامیـن نتانیاهو نخسـت وزیـر رژیم صهیونیسـتی که 
متحـد نزدیـک ترامـپ اسـت، در تمـاس تلفنـی بـا او بابـت عـادی سـازی روابط اسـراییل 
بـا سـودان، خیلـی محتاطانـه بـا ترامـپ سـخن گفـت و اعلام کـرد که اسـراییل بـا وجود 
هرکسـی می توانـد بـه صلح دسـت پیـدا کند، چنین لحنـی از سـوی نتانیاهو کارشناسـان را 
متعجـب کـرد، بـه نظر می رسـد او نیـز خـود را برای ریاسـت جمهـوری بایدن آمـاده کرده 
اسـت، بنابرایـن بـا توجـه بـه وضعیتی کـه وجـود دارد، بسـیاری از رهبـران سیاسـی جهان 

منتظـر هسـتند تـا ببینند، نتیجـه انتخابـات چه خواهد شـد.
ایـن کارشـناس مسـائل بین الملـل اضافـه کـرد: زمانـی کـه ترامپ به قـدرت رسـید، اعلام 
کـرد کـه آمریـکا دیگر از متحدیـن خود رایـگان حمایت نخواهد کـرد، او با اسـتفاده از واژه 
مفت سـواران عرصـه بین الملـل به کشـور های اروپایـی، کره جنوبـی، چین، ژاپـن و... گفت 
کـه بایـد بـاج خود را بـه این کشـور بپردارند، در ایـن رابطه کـره جنوبی 35 میلیـارد دلار و 
ژاپـن نیـز 50 میلیـارد دلار بـه آمریکا پرداخـت کردند و چین نیـز باید ۲00 میلیـارد دلار به 
ترامـپ مـی داد کـه ایـن کار را انجـام نـداد، نتیجـه آن نیز این بود کـه آمریکا با این کشـور 

وارد یـک جنـگ تجاری شـد کـه امروز این مسـئله به اوج خود رسـیده اسـت.
جهان از یکجانبه گرایی ترامپ به ستوه آمده است

وی ادامـه داد: در مـورد کشـور های اروپایـی نیـز بـه طـور مثال ترامـپ در قبـال ناتو اعلام 
کـرد کـه کشـور های اروپایـی بایـد هزینه های بیشـتری را در ناتـو متقبل شـوند و در مقابل 
نیـز پرداختـی آمریـکا در ایـن پیمـان را بـه نصـف کاهـش داد، در مورد مسـائل سیاسـی از 
جملـه برجـام نیـز ترامـپ روی بـه یـک یکجانبه گرایـی آورده که تمـام تمامی کشـور های 

جهـان را از ایـن اقـدام ناراضی کرده اسـت.
فلاحت پیشـه بـا اشـاره بـه اینکـه گفته می شـود روسـیه خواهـان ادامـه ریاسـت جمهوری 
ترامـپ اسـت، یـادآور شـد: در سـال ۲01۶، مـدام اعـلام شـد که روسـیه بـه ترامپ کمک 
کـرده تـا بـه قـدرت برسـد، امـا طـی چهارسـال گذشـته نیـز مشـاهده شـد کـه ترامپ چه 
رفتـاری بـا روسـیه انجـام داد و طـی این مدت بـا تحریم هایی که انجام شـد، عمـلا دوران 
جنـگ سـرد بیـن دو قطب شـرق و غرب نیز بـار دیگر تکرار شـد، بنابراین روسـیه در عمل 

از سـوی آمریـکای ترامـپ متحمـل هزینه های بسـیار زیادی شـده اسـت.
رئیـس اسـیق کمیسـیون امنیـت ملـی و سیاسـت خارجـی مجلـس خاطرنشـان سـاخت: 
قِبَـل  از  کـه  رژیـم صهیونیسـتی هسـتند  و همچنیـن  مرتجعیـن عـرب  از  برخـی  تنهـا 
افراطی گری هـای ترامـپ سـود می برنـد و آن هـا بـه شـدت بـه کمپیـن او در حـال کمـک 
هسـتند و از او حمایـت می کننـد، در ایـن راسـتا عادی سـازی روابط اسـراییل با کشـور های 
عربـی کـه آخرین آن سـودان بـود، در همین راسـتا نیز به نظر می رسـد حداقل یک کشـور 
دیگـر کـه عمـان باشـد نیـز روابط خـود با ایـن رژیم را عادی سـازی کنـد، اما تمـام تلاش 
ترامـپ بـر ایـن موضـوع متمرکـز اسـت کـه روابط عربسـتان بـا صهیونیسـت ها را رسـمی 
کنـد، موضوعـی کـه می توانـد ابعـاد بسـیاری داشـته، در این بیـن این اقـدام بـرای ترامپ 

می توانـد یـک بـرگ برنده باشـد.
وی گفـت: در حـال حاضـر بسـیاری از رهبـران جهـان امیـدوار هسـتند کـه بـا انتخاب جو 
بایـدن بـه عنـوان رئیس جمهـور آمریـکا دوبـاره همکاری هـای بین المللی این کشـور آغاز 
شـود، زیـرا کـه طی چهار سـال گذشـته ترامپ بـا اقداماتی که انجـام داده، عمـلا موجبات 
نارضایتـی بسـیاری از کشـور های جهـان را فراهـم آورده، ترامپ بـا یکجانبـه گرایی که به 
آن متوسـل شـد، بسـیاری از بنیاد هایـی کـه روسـای جمهـور گذشـته آمریـکا بنیـان نهاده 

بودنـد را نابـود کرد.

سوژه

نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی:

شفافیت تا جایی به صلاح است که منافع 
ملی را تامین کند
فرهنگـی  کمیسـیون  رئیـس 
مجلـس گفت: مـردم حـق دارند 
نظـر نماینـدگان خـود در مجلس 
را بداننـد امـا شـفافیت تـا جایـی 
بـه صلاح اسـت کـه منافـع ملی 
منطقـه ای  منافـع  تحت الشـعاع 

قـرار نگیـرد.
تأکیـد  بـا  آقاتهرانـی  مرتضـی 
آرای  شـفافیت  ضـرورت  بـر 
نماینـدگان گفـت: مردم دوسـت 
دارنـد وقتی بـه کاندیدایـی برای 
مـی  رأی  مجلـس  در  حضـور 
داهند به صورت شـفاف، مسـائل 
و نظـرات وی را بداننـد کـه ایـن 

اسـت. مـردم  حقـوق  از 
نماینده مردم تهران، ری، شـمیرانات، اسلامشـهر و پردیس در مجلس شـورای اسـلامی در 
ادامـه شـفافیت بـه صورت کامـل را مطلوب ندانسـت و افزود: شـفافیت بایـد دارای ضابطه 
باشـد و مشـخص شـود چه مواردی باید علنی شـود تا برای سـایر امورات آسـیب زا نشـود.
وی در ادامـه بـا بیـان اینکـه شـفافیت ماننـد چاقـوی دو لبه اسـت کـه باید نهایـت احتیاط 
در آن صـورت گیـرد، عنـوان کـرد: اینکـه کـدام نظـر نماینـدگان علنـی شـود بسـتگی بـه 

موضوعـات دارد و بایـد مسـائل ملـی بـر منطقـه ای ارجحیـت داشـته باشـد.
آقاتهرانـی بـا ذکـر مثالـی ادامـه داد: طبیعـی اسـت نماینـده اصفهان بنـا به خواسـت مردم 
بخواهـد همیشـه آب در رودخانـه زاینـده رود جـاری باشـد امـا ممکن اسـت این امـر بنا به 
مصالـح ملـی کشـور نباشـد لـذا شـفافیت در ایـن موضـوع ممکن اسـت مصلحـت را فدای 

مسـائل منطقـه ای کند.
رئیـس کمیسـیون فرهنگـی مجلـس شـورای اسـلامی در پایـان شـفافیت را تـا جایـی بـه 

صـلاح دانسـت کـه منافـع ملـی بـر منافـع منطقـه ای ارجحیت داشـته باشـد.

نامزد دموکرات ها پیروز قاطع نظر سنجی های انتخاباتی 

 بایدن روی کاغذ برنده است اما...

اساســا ایــالات متحده 
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جملــه  از  آمریــکا 
که  است  کشورهایی 
آن  در  نظر ســنجی 
رواج بسیار زیادی دارد 
و ایــن امر بــه ویژه در 
اوج می  انتخابات  دوران 
گیرد. با نزدیک شدن به 
زمان انتخابات ریاســت 
جمهــوری آمریکا، اکثر 
نظرســنجی هایی که در 
سطح این کشور برگزار می شوند، حاکی از 
برتری و پیشــتازی جو بایدن در مقایسه با 
دونالــد ترامپ هســتند. میانگین داده های 
دســت کم 10 نظرســنجی انجام شده در 
آمریکا، این نکته را تایید می کند که بیش از 
نیمی از مردم این کشــور قصد دارند تا در 
انتخابات ریاســت جمهوری ۲0۲0 آمریکا، 
جو بایدن را به کرســی ریاســت جمهوری 
کشورشان بنشــانند. با این وجود، روز سوم 
نوامبــر، آمریکایی ها بایــد در میدان عمل 
تصمیم بگیرند که آیا می خواهند جو بایدن 
را به سمت ریاست جمهوری آمریکا انتخاب 
کننــد و یا بــاز هم می خواهنــد به ترامپ 
اعتماد کنند و وی را برای چهار سال دیگر 
در کرسی ریاست جمهوری کشورشان ابقا 
نمایند. نکته مهم در این زمینه این است که 
در تاریخ ۲ اکتبر ســال جاری میلادی )۲۶ 
روز قبــل(، دونالد ترامپ بــه علت ابتلا به 
ویروس کرونا، در بیمارســتان بستری شد. 
اکنون اینگونه به نظر می رســد که وی از 
ابتلا به ویروس مذکور رها شــده باشد. با 
این حال، هنوز کاملا مشــخص نشده که 
ابتلای ترامپ بــه کرونا، چــه تاثیری بر 
رقابت های انتخاباتی او گذاشــته است. از 
ســوی دیگر، باید به این نکته توجه داشت 
کــه »بوریس جانســون« نخســت وزیر 
بریتانیا، در دوره ابتلایش به ویروس کرونا 
با یک روند کاملا متفــاوت از حیث اقبال 
عمومی به خود مواجه شد. میزان محبوبیت 
او در دوره ابتلا به ویــروس کرونا به نحو 
قابــل توجهــی افزایش یافت. بر اســاس 
ارزیابی نهاد های رسمی و معتبر در بریتانیا، 
اقبــال عمومی بــه بوریس جانســون در 
بریتانیــا، در دوره ابتلایش به کرونا از چهار 
درصد به چهــل درصد افزایش یافت. البته 
که این روند هنوز بــرای ترامپ در آمریکا 
محقق نشــده اســت و جو بایدن همچنان 
پیشــتاز نظرســنجی های مختلف در این 

کشــور است. هنوز زود اســت که در مورد 
اینکه چه کســی پیروز انتخابات ریاســت 
جمهوری ۲0۲0 آمریکا می شود، پیش بینی 
را ارائه کنیم. با این حال، شــواهد و قرائن، 
حاکی از این هستند که بایدنِ دموکرات، در 
مقایسه با ترامپِ جمهوریخواه از شانس به 
مراتب بیشــتری برخوردار است. بر اساس 
آخرین نظر ســنجی روزنامــه تلگراف جو 
بایــدن به طور متوســط از 51.۲5 درصد و 
دونالــد ترامپ نیــز از 4۲.۶4 درصد اقبال 

عمومی مــردم آمریکا به خــود در جریان 
رقابت های انتخاباتی این کشــور برخوردار 
هستند. این شــکاف میان میزان محبوبیت 
ترامــپ و بایــدن، در روز هــای منتهی به 
انتخابات، اندکی گســترده تر شــده )به نفع 
بایدن( اســت. امری که می تواند سیگنالی 
نگران  کننــده برای دونالــد ترامپ و حزب 
اســاس  بر  باشــد.  آمریکا  جمهوریخــواه 
ارزیابی ها از میزان رضایت عمومی از ترامپ 
در جامعه آمریکا، ترامپ همواره از یک روند 
نسبتا با ثبات در این زمینه برخوردار بوده و 
اغلب به طور میانگیــن 40 درصد از مردم 
آمریکا از عملکرد وی رضایت داشته اند. بر 
اســاس داده های روزنامه تلگــراف که از 
هشــت نظرســنجی آخر در مورد انتخابات 
آمریکا اخذ شده اند، میزان رضایت عمومی 
از ترامپ 44 درصد بوده است. این در حالی 
است که بیش از 54 درصد از آمریکایی ها از 
عملکــرد وی رضایتی نداشــته اند. میزان 
رضایــت از ترامپ در روز هــای اخیر و به 
دنبال شانتاژ های تبلیغاتی او و تیمش مبنی 
بر ضرورت اتحاد جامعه آمریکا در نبرد علیه 
ویروس کرونا، اندکی بهبود یافته اســت. با 
این حال، با توجه به جنجال های فراوانی که 
ترامــپ در جامعــه آمریــکا و در جریان 
انتخابات ریاست جمهوری این کشور ایجاد 
کرده، بعید اســت که دید عمومی در جامعه 

آمریکا در مــورد وی، به نحو قابل توجهی 
تغییر کند )حداقل پیش از برگزاری انتخابات 

ریاست جمهوری در آمریکا(.
همچنین بر اســاس جدیدترین نظرسنجی 
که از سوی CNN، بلافاصله پس از مناظره 
آخر کاندیدا های ریاســت جمهوری آمریکا 
برگزار شد، جو بایدن عملکرد بهتری نسبت 
به دونالد ترامپ داشــته اســت. بر اساس 
این نظرســنجی، 53 درصد افرادی که در 

این نظرسنجی شرکت داشتند عملکرد جو 
بایــدن، نامزد حزب دموکــرات را بر دونالد 
ترامــپ، نامزد حــزب جمهوری خواه با 39 
درصد ترجیــح دادند. در این نظرســنجی 
همچنین عنوان شــد کــه 73 درصد مردم 
آمریــکا، انتقــادات بایــدن از ترامپ را در 
مناظره منصفانه دانستند و تنها ۲۶ درصد آن 
را نپسندیدند. در مقابل 50 درصد نیز گفتند 
حمــلات ترامپ به بایــدن در این مناظره 
مناسب بود و 49 درصد آن را رد کردند. در 
همین حال این نظرسنجی تفاوت عمده ای 
در نظــر مردم برای انتخاب کاندیدای مورد 
نظر خود نداشت. حمایت های کلی از بایدن 
55 درصد بــود که این میزان بعد از مناظره 
به 5۶ درصد رسید و حمایت ها از ترامپ نیز 
حدود همان 4۲ درصد قبل ایســتاده است. 
خبرگزاری دویچه وله آلمان نیز معتقد است، 
آمریکا  جمهوری  ریاســت  انتخابات  کارزار 
در فضایی پرتنش به مرحله نهایی رســیده 
اســت. با این که یک هفته به انتخابات در 
ســوم نوامبر باقی مانده اســت، بسیاری از 
شهروندان با شــتابی بی سابقه رای داده اند. 
بنــا به گــزارش یــک بنیاد پژوهشــی در 
دانشگاه فلوریدا تاکنون حدود ۲7.7 میلیون 
نفر برگه های انتخاباتــی را پر کرده و رای 
خود را تحویل داده اند. بیشــتر نظرسنجی ها 
حاکــی از بالا بودن شــانس پیــروزی جو 

بایدن در انتخابات هســتند. حتی برخی از 
تحلیلگــران از یک پیــروزی قاطع برای او 
ســخن می گویند. یکی دیگر از منابع مهم 
داده هایی  آمریکا،  انتخابات  برای  اطلاعاتی 
است که »نشریه اکونومیست« در مورد این 
رویداد ارائه می کند و با آوردن یک نقشــه 
انتخاباتــی، میزان آرای الکترال احتمالی که 
ترامــپ و بایدن، با توجــه به اقبال عمومی 
خــود، احتمالا در انتخابات پیش رو کســب 
خواهند کرد را منتشــر می ســازد. بر اساس 

آخرین نقشــه انتخاباتی اکونومیست، بایدن 
در کســب آرا الکتــرالِ ایالت های مختلف 
آمریــکا، وضعیت به مراتــب بهتری را در 
مقایسه با دونالد ترامپ دارد. بر این اساس، 
بایدن به طور قطعــی، 198 رای الکترال را 
در آمریکا به خود اختصاص می دهد. این در 
حالی است که ترامپ تنها 104 رای الکترال 
را به صورت قطعی کســب می کند. جایگاه 
بایدن در کسب آرای نه چندان قطعی نیز به 
مراتب از ترامپ بهتر است. شایان ذکر است 
کــه در جریان انتخابات آمریــکا، یک فرد 
برای پیروزی باید حداقل ۲70 رای الکترال 
را به خود اختصاص دهــد که از این منظر 
نیز، وضعیت جو بایــدن به مراتب از دونالد 
ترامپ بهتر است. به طور کلی، جو بایدن در 
مقایســه با دونالد ترامپ، چه از حیث جذب 
آرای عمومی و چه آرای الکترال، از موقعیت 
به مراتب بهتری برخوردار اســت و اینگونه 
پیش بینی می شــود که از شانس بیشتری 
جهت پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری 
۲0۲0 آمریــکا برخوردار باشــد. امری که 
می تواند ترامپ را به باشگاه روسای جمهور 
یک دوره ای آمریکا اضافه کند و به دوره ای 
از تنش آفرینی و سیاست های پوپولیستی در 
عرصه سیاست و حکومت در آمریکا، خاتمه 
دهد. با این حال تجربه انتخابات ریاســت 
جمهوری ســال ۲01۶ این کشور نشان می 

دهد که نمی توان بــرای پیش بینی دقیق 
نتیجه انتخابات به نتایج این نظرســنجی ها 
اتکا کــرد. بنابراین هر چند در مقطع کنونی 
شرایط سیاســی داخلی و خارجی چندان به 
نفع دونالد ترامپ نیســت و تشــدید بحران 
کرونا و اعترضات ضد نژاد پرستی در عرصه 
داخلی و ناکامی در منطقه غرب آســیا و نیز 
در مواجهه با کره شمالی در عرصه سیاست 
خارجــی به ترامپ لطمه زیادی وارد کرده و 
بنابراین جو بایدن در نظرسنجی ها جلوتر از 
او قرار دارد، اما باز هم نمی توان با اطمینان 
گفت این همان نتیجه ای است که 3 نوامبر 
از صندوقهای رای بیرون می آید. دلایل این 
امر نیز مختلف است؛ از یک سو هیچ یک از 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا  نامزد  دو 
مهره هایی قوی و کاریزماتیک نیســتند که 
بتوانند نظر مردم این کشور را به طور کامل 
جلب کنند؛ بنابراین هــر چند ترامپ وجهه 
مثبت و چندان محبوبی در بین مردم آمریکا 
ندارد، اما جو بایدن نیــز کاندیدایی ضعیف 
اســت که کهولت سن و نیز حضور طولانی 
مدت و غیر موثر وی در دولت طی سالهای 
گذشته، اشــتیاق چندانی برای ترجیح او بر 
ترامپ در مردم آمریکا ایجاد نمی کند. دلیل 
دیگر شــاید در رفتار محافظه کارانه مردم 
آمریکا نهفته باشــد؛ برخی از اقشار تحصیل 
کرده و حتی جوانان آمریکایی هر چند مایل 
نیســتند در اجتماعات، بحث های سیاسی و 
نظر ســنجی ها خود را حامی ترامپ نشان 
دهند و از این بابت شرمســار می شوند، اما 
در عمل به دلیل علاقه ای که به سیاســت 
هــای اقتصادی و ملی گرایانه وی دارند، به 
او رای می دهند. این مسئله سبب می شود 
تا نتیجه نظر سنجی ها چندان قابل اعتماد 
نباشد. به هر روی چنانچه ترامپ مجددا در 
انتخابات پیروز شــود، سیاستهای دولت اول 
خــود را ادامه خواهد داد و شــاهد چرخش 
اساسی در رویکردهای ایالات متحده آمریکا 
نخواهیم بود، اما انتخاب جو بایدن می تواند 
مســبب برخی تحولات در مناســبات بین 
المللــی و البته در رابطه با ایران باشــد. جو 
بایدن اعلام کرده در صورت انتخاب شــدن 
به عنوان رئیس جمهور آمریکا، به سازمانها 
و توافقاتی که ترامپ از آنها خارج شــده باز 
می گردد، این امــر می تواند اندکی فضای 
یکجانبــه گرایی و ملی گرایی که در دوران 
ترامپ به اوج خود رســید را تلطیف کند و 
جایگاه تضعیف شــده حقــوق بین الملل را 

بهبود ببخشد. 

دیدگاه

اساسا ایالات متحده آمریکا از جمله کشورهایی است که نظر سنجی در آن 
رواج بسیار زیادی دارد و این امر به ویژه در دوران انتخابات اوج می گیرد. 

با این حال تجربه انتخابات ریاست جمهوری سال 2016 این کشور نشان 
می دهد که نمی توان برای پیش بینی دقیق نتیجه انتخابات به نتایج این 

نظرسنجی ها اتکا کرد

,,

توضیحات ظریف درباره طرح ایران برای حل مناقشات قره باغ؛

با مردم هیچ امر محرمانه ای نداریم  استیضاح رئیس جمهور منتفی شد
وزیر امور خارجه با اشاره به طرح ایران برای حل مناقشات در 
قره باغ، گفت: این طرح تدوین شده و با تصویب مقامات عالی 
کشــور امروز و فردا مطرح و بعد در مســکو و ایروان پیگیری 

خواهد شد.
محمدجواد ظریف در حاشــیه نشســت روز سه شنبه ۶ آبان 
ماه کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی، گفت: حدود هفده سوال را نمایندگان طی جلسه ای 
سه ساعته درباره فعالیت وزارت امور خارجه در حوزه دیپلماسی 
اقتصــادی مطرح کردند و ما درباره نقــش وزارت امور خارجه 
برای کمک به معیشــت مردم، مبادلات کالاها و خدمات فنی 
و مهندسی و صادرات کالاهای ایرانی در سال جهش تولید با 
کمک همسایگان توضیحاتی را دادیم.وزیر امور خارجه افزود: 
در ادامه جلسه همچنین درباره اقدامات دیگری که وزارت امور 
خارجه با شرایط کرونایی و بسته شدن مرزها انجام داده توضیح 
دادیم، احتمالا برخی از مباحث در جلسات آینده صحن علنی 
مطرح خواهد شد.وی با اشاره به سوال یکی از نمایندگان درباره 
وضعیت حقآبه جمهوری اســلامی ایران از آب هیرمند، افزود: 
در این زمینه پیرامون مذاکراتی که با دولت افغانســتان داریم، 
مخصوصا تلاشی که در قرارداد جامع روابط دو کشور در حال 
شکل گرفتن اســت و همینطور کمیساریای مشترک آبی که 
بین دو کشــور انجام گرفته را برای نمایندگان توضیح دادیم. 
تاکید ایران بر حق مردم کشور به ویژه مردم خوب سیستان و 

بلوچستان برای استفاده از این منابع است.
ظریف با اشاره به سوال نمایندگان درباره برجام و اینکه تا چه 
میزان مردم در جزییات برجام هستند، اظهار کرد: همانطور که 

در پاسخ به نمایندگان عنوان شد، خدا را شاکریم که اظهارات 
ما درباره برجام و رفتارهای آمریکایی ها ثابت شــد و آنچه که 
ما گفتیم واقعیت داشــت و علی رغم ادعای آمریکایی ها با رد 
شدن طرحشان توسط 13 عضو شورای امنیت مشخش شد که 
بــا مردم هیچ امر محرمانه ای نداریم و آنچه اتفاق افتاده را به 
مردم گفتیم و آمریکایی ها خلاف واقعیت را به مردمشان برای 

تبلیغات انتخاباتی عنوان کردند.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان با یادآوری سوالاتی درباره 
وضعیت قره باغ، افزود: هم اکنون معاون سیاســی وزارت امور 
خارجه در اســتان آذربایجان شرقی اســت و از سد خداآفرین 
بازدید می کند و بعد از آن به باکو، مسکو و ایروان خواهد رفت. 
طرحی را جمهوری اســلامی ایران برای حل دائمی مناقشه 
قره باغ تدوین کرده اســت که با تصویب مقامات عالی کشور 
امروز و فردا این طرح مطرح خواهد شــد، ســپس در مسکو و 
ایــروان طرح خود را پیگیری خواهیم کرد.ظریف تصریح کرد: 
دیپلماسی فعال جمهوری اســلامی ایران بر اساس احترام به 
تمامیت ارضی آذربایجان و حل و فصل مناقشه از طریق صلح 
آمیز و تغییرناپذیری مرزهای بین المللی طرح خود را پیگیری 
می کند البته درباره حضور تروریســت های تکفیری در منطقه 
و احتمالا تروریســت های دیگر نگرانی هایی داریم که در این 
زمینه مواضعمان را با شفافیت و اینکه این وضعیت برای ایران 
غیرقابل تحمل است را  مطرح کردیم.وزیر امور خارجه در پایان 
یادآور شد: گفت و گویی خوبی با نمایندگان مجلس داشتیم و  با 
نمایندگان امیدواریم این گفت و گوها به شفاف تر شدن مسائل 

و پیشرفت کار کشور کمک کند.

نایب رئیس فراکســیون انقلاب اســلامی با اشــاره به تصمیم 
فراکسیون درباره منتفی شدن استیضاح رئیس جمهور در مجلس، 
گفت: در شرایط حســاس جنگ اقتصادی قرار داریم و استیضاح 
رئیس دولت در این شرایط پاسخگوی مشکلات اقتصادی نیست، 
لذا در این شــرایط اســتیضاح رئیس جمهور مورد نظر فراکسیون 
نیســت. وی همچنین گفت که طرح تامین کالاهای اساسی در 

نشست فردای صحن علنی بررسی می شود.
ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی در توضیح نشست روز سه شنبه 
۶ آبان ماه فراکســیون انقلاب اســلامی، گفت: جلسه مجمع 
عمومی فراکسیون با حضور 130 نماینده تشکیل شد. طبق روال 
جلسات مجمع، پنج نفر از نمایندگان نطق پیش از دستور داشتند. 
نمایندگان در این نطق ها درباره اقداماتی که می تواند فراکسیون 
را فعال تر کند و نقش فراکســیون به عنوان مکمل صحن علنی 
مجلس را بیان کردند.نایب رئیس فراکســیون انقلاب اسلامی 
افزود: از این رو نمایندگان پیشنهاد دادند موضوعاتی که قرار است 
در مجلس پیش ببریم، ابتدا در شورای مرکزی و مجمع عمومی 
فراکسیون مطرح شود تا به شــکل کامل تری در صحن علنی 
مجلس نتیجه حاصل گردد.وی با اشــاره به موضوع مشکلات 
اقتصادی مطرح شــده از سوی نمایندگان در این نشست، اظهار 
کرد: بنابر اظهارات نمایندگان در نطق پیش از دستور تاکید شد 
که ما برای حل این مشــکلات اقتصادی باید چاره جویی کنیم. 
مجلس بعد از پنج ماه اگر نتواند چاره اندیشــی برای مشکلات 
اقتصادی به ویژه مســائل معیشتی و کاهش قدرت خرید مردم 
انجام دهد، اثرگذار نخواهد بود.میرتاج الدینی در ادامه یادآور شد: 
دکتر قالیباف رئیس فراکســیون انقلاب اسلامی در این نشست 
تاکید کرد که ابزار نظارتی مجلس اســتیضاح و ســوال است و 

اعضا باید با هماهنگی فراکســیون عمل کنند تا کار تشکیلاتی 
پیــش رود و از کارهای انفرادی در مجلس جلوگیری شــود. ما 
در شرایط حساس جنگ اقتصادی قرار داریم و استیضاح رئیس 
دولت در این شرایط پاسخگوی مشکلات اقتصادی نیست بلکه با 
برنامه ریزی و ارائه راهکارهای عملیاتی باید به مقابله با مشکلات 
معیشــتی و اقتصادی بپردازیم لذا در این شــرایط اســتیضاح 
رئیس جمهور مورد نظر فراکسیون نیست زیرا به حل مشکلات 

جامعه کمک نمی کند.
وی افزود: مسیر حل مشکلات را با هزینه ایجاد کردن در بخش 
دیگــر نمی توانیم دنبال کنیم بلکه بــا راهکارهای عملیاتی باید 
مسائل را حل کنیم و موضوعات را پیش ببریم. در ارتباط با سوال 
و استیضاح از وزرا نیز عنوان شد که سوال از وزرا روند عادی خود 
را طی کند و اگر استیضاحی از وزرا مورد نظر نمایندگان قرار گرفت 

در شورای مرکزی فراکسیون مطرح و بررسی شود.
میرتاج الدینی گفت: در ادامه نشست طرح تامین کالاهای اساسی 
مردم که کلیات آن در صحن علنی تصویب شــده، مطرح شــد. 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه هم گزارشی در این خصوص 
ارائــه دادند و آقای قالیباف رئیس فراکســیون در این مورد تاکید 
کرد که این موضوع از کارهای اصلی فراکسیون در شرایط سخت 
اقتصادی است و همه باید هماهنگ و همفکر موضوع را به شکلی 
پیش ببریم که با کمترین مشــکلات و ایرادها در صحن مجلس 

تصویب شود.
نایب رئیس فراکسیون انقلاب اســلامی یادآور شد: آقای حاجی 
بابایی در توضیح طرح تامین کالاهای اساسی عنوان کرد که این 
موضوع در کمیســیون برنامه و بودجه نهایی شــده و احتمالا در 

نشست علنی فردا )چهارشنبه هفتم آبان ماه( مطرح خواهد شد.
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 استفاده از پهپاد برای تشخیص عیوب
 شبکه برق

معاون بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خراسان از بهره برداری این شرکت از پهپاد جهت 
تشخیص عیوب مقره و یراق آلات خطوط شبکه انتقال و فوق توزیع خبر داد.

موسوی اظهار کرد: در حال حاضر تشخیص عیوب الکتریکي موجود در خطوط انتقال و فوق 
توزیع در شبکه برق ایران در قالب قرارداد نگهداري و تعمیرات )PM( و به صورت بازدیدهاي 

۶ ماهه صعودي و پیاده و توسط تکنسین هاي بخش خطوط انجام مي شود.
وی ادامــه داد: با توجــه به اینکه یکي از موانع اصلي در بازدیــد صعودي دکل هاي خطوط 
400 کیلوولت نیاز به خاموشــي خط است که خود، هزینه های مالي و گاهي فني عظیمي به 

شرکت هاي برق منطقه اي، نیروگاه ها و همچنین مشترکین بزرگ صنعتي تحمیل مي کند.
مهندس موســوی اضافه کرد: همچنین در تیرهاي H ســیماني در ســطح ولتاژ ۶3 و 13۲ 
کیلوولت نیز با توجه به ســاختار تیرها، امکان بازدید صعودي دقیق در حالت برق دار نیست. 
ضمنا زوایاي دید در بازدید صعودي به گونه اي است که تکنسین دید کامل را از تمام جهات 
روي تجهیزات موجود در دکل را نداشــته و در بعضي از موارد عدم تشخیص خطاهاي مهم 

سبب ایجاد مشکلات فني و اقتصادي زیادي مي شود.

معاون بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خراسان خاطرنشان کرد: از این رو موضوع بازدید 
خطوط انتقال و فوق توزیع توسط پهپاد از ابتداي سال 1399 در برنامه های این معاونت لحاظ 
گردید و اولین بازدید پهپادي با توجه به شکســتگي بال مقره در خط 400 کیلوولت شادمهر 
مدرس با ۲3۲ دکل و دومین بازدید پهپادي در خط 13۲ کیلوولت انشــعاب فیروزه با 3۲ تیر 
H سیماني توسط پهپاد انجام پذیرفت و مابقي خطوط 400 کیلوولت و خطوط داراي تیرهاي 

H در دستور کار بوده که با برنامه ریزي انجام شده و به ترتیب اولویت در حال انجام است.
مهندس موسوی تصریح کرد: در این روش با بازدیدی که توسط پهپاد از خط 400 کیلوولت 
شــادمهر مدرس انجام شــد، کلیه مقره ها در محدوده 100 دکل رویت گردید که بالغ بر 40 

میلیارد ریال صرفه جویي حاصل شد.
وی اضافه کرد: بازدید خطوط توسط پهپاد به دلیل کاهش بسیاري از سختي ها و از بین رفتن 
خطرات جاني نسبت به بازدید صعودي خطوط به ویژه خطوط انتقال و فوق توزیع، امروز در 
کشورهاي پیشرو در صنعت برق مورد توجه خاص قرار گرفته و از اهداف اصلي آن مي توان 
به بررســي آرک زدگي مقره، تخمین آلودگي مقره، پیدا کردن شکســتگي و لب پریدگي در 
مقره ها، تعیین شل بودن یا نبود پیچ و مهره، تشخیص نبودن اشپیل، آنالیز تصاویر ترموویژن 

و کرونا ویژن و... اشاره نمود.

خبر ویژه

صادرات
 زعفران 
به آمریکا 
در شرایط تحریم

در فصل برداشــت زعفران ملقب به طلای 
ســرخ قرار داریــم و زعفــران کاران نیز به 
مانند ســایر کشــاورزان این روز ها از قیمت 
پایین محصول خود شــکایت دارند. این در 
حالی اســت که در ده مهرماه توافقاتی برای 
جلوگیری از کاهــش قیمت زعفران صورت 

گرفت. 
این روزها فصل برداشــت زعفران در استان 
های خراسان شمالی، رضوی و جنوبی است 
اما حــال و روز زعفران کارانی که یکســال 
چشــم به درآمدهای این محصــول دوخته 

بودند، اصلا خوب نیست.
تابناک نوشت:  بیش از 90 درصد از زعفران 
دنیا در ایران تولید می شــود و  در ایران نیز 
7۶ درصد سطح زیر کشت و 80  درصد تولید 
این محصول متعلق به خراسان رضوی است.
در مورخه 10 مهرماه ســال جــاری بود که 
بــرای جلوگیری از هرج ومرج و مشــکلات 
سال گذشــته  جلســه ای با حضور شورای 
ملی زعفران و اتحادیــه صادرکنندگان این 
محصول با همراهی و پشتیبانی دکتر زنگنه 
نماینده مردم شهرســتان های تربت حیدریه، 
مه ولات و زاوه در مجلس تشــکیل شد. در 
این جلســه با امضای تفاهم نامه ای مقرر شد 
تا تجــار و صادرکنندگان زعفــران به خرید 
گل زعفران برای هر کیلو 150 هزار تومان، 
پوشــال زعفران به ازای هر کیلو 1۶ میلیون 
تومــان و نگین زعفــران ۲0 میلیون تومان  

اقدام کنند.
هم چنین بر اســاس بند دوم این تفاهم نامه 

مقرر شــد تا یــک هــزار میلیــارد تومان 
تســهیلات با نرخ ســود 15 درصــد برای 
افرادی کــه متقاضی خرید هســتند با این 
شــرط که دریافت کنندگان تسهیلات قیمت 
خریــد مندرج در تفاهم نامــه را رعایت کنند 
اعطا شــود.به همین منظور ســازمان برنامه 
 و بودجه قرار شــد تا مبلغ یک هزار میلیارد 
تومان شامل 500 میلیارد تومان سهم بانک 
کشــاورزی، ۲50 میلیارد تومان سهم بانک 
صادرات و همچنین ۲50 میلیارد تومان سهم 
بانک توسعه صادرات برای حمایت از بخش 

خصوصی در اختیار این سازوکار قرار دهد.
این تفاهمــات روزنه امیدی بــرای زعفران 
کاران بود اما با شــروع فصل برداشت و آغاز 
فــروش گل زعفران قیمت ها به کیلویی ۶0 

هزار تومان و حتی پایین تر سقوط کرد.
غلامرضــا میری نایب رئیس شــورای ملی 
زعفــران گفت: یکــی از مســئولین جهاد 
کشــاورزی به تازگی طی مصاحبه ای اعلام 
کرده اســت که متولی خرید زعفران در سال 

جاری شورای ملی زعفران است.
وی ادامــه داد: حالا من پرسشــم از آقایان 
این اســت که آیــا این متولی خریــد نباید 
یا تفاهمنامه ای  صورتجلسه، دستورالعمل و 
و توافقنامه ای داشــته باشــد؟ به ما دستور 
می دهند که بخریم، این دستورالعمل خرید 
کجاست؟ میری افزود: چرا این آقایان از زیر 
بار مســئولیت شانه خالی می کنند و ما را در 

مقابل کشاورزان قرار می دهند؟
نایــب رئیس شــورای ملی زعفــران اظهار 

داشــت: تنها یک جلسه با نمایندگان محترم 
مجلس، در شــورای ملی زعفران داشته ایم 
که در این جلســه مقرر گردید هر شــخصی 
که قصد خرید زعفران را دارد با قیمت های 
مصوب )گل زعفران برای هر کیلو 150 هزار 
تومان، پوشــال زعفران به ازای هر کیلو 1۶ 
میلیون تومان و نگیــن زعفران ۲0 میلیون 
تومان( خرید زعفران را انجام دهد و در مقابل 
هزار میلیارد تومان تســهیلات در نظر گرفته 

شد تا این خریدها انجام شود.
میری افــزود: مســتنداتی وجــود دارد که 
صادرکنندگان به محضی که از این جلســه 
خارج شــدند با منابع خود شــروع به خرید 
زعفــران از کشــاورزان حتــی بــه قیمت 
هایی بیشــتر از قیمت مصــوب، کردند. این 
خریدها به 5 تن رســید و عمــلا نقدینگی 
صادرکنندگان برای خرید به اتمام رســید. با 
گذشت یک ماه از جلسه مذکور هنوز خبری 
از هزار میلیارد تومان وعده داده شده نیست 
و من پرسشــم این است که آن هزار میلیارد 
تومانی که قرار بود به صادرکنندگان زعفران 

بدهند کجاست؟
میری گفــت: امروز نامه ای به دســت من 
رســیده اســت با این مضمون که اتحادیه 
صادرکنندگان، همکاران خود را به ســامانه 
اعتباری(  یکپارچه تســهیلات  سیتا )سامانه 
جهت دریافت تسهیلات )هزار میلیارد تومان( 
معرفی کنید. امروز کــه صادرکنندگان را به 
این ســامانه معرفی کنیــم دو ماه طول می 
کشد تا تسهیلات به دســت صادرکنندگان 

برســد و این نوشــدارو بعد از مرگ سهراب 
اســت، چرا که الان وقت برداشــت زعفران 
و خرید اســت نــه دو ماه دیگــر. این گونه 
تسهیلات دادن به چه درد کشاورز می خورد؟
این فعال حوزه زعفران گفت: از 5 تن زعفران 
خریداری شده مذکور، بخشی را صادر کردیم 
و بخشــی در انبارها هنوز موجود اســت. آن 
بخشــی هم که صادر شد طرف مقابل اعلام 
کرد به دلیل بالا بودن قیمت، خریداری نمی 

کند!
میری در مورد وضعیــت بازارهای صادراتی 
در شــرایط تحریم و کرونا گفت: در صادرات 
آنقدر توانمند هستیم که هم اکنون در همین 
شــرایط به آمریکا زعفــران صادر می کنیم. 
وی ادامه داد: آن چیزی که هم اکنون برای 
ما مشــکل ایجاد کرده اســت برگشت ارز 
حاصل از صادرات اســت که متاسفانه گلوی 
صادرکننــده را گرفته اســت و در حال خفه 
کــردن صادرکننده می باشــد. این وضعیت 
باعث شــده اســت که ما اولًا مجبور شویم 
بخشــی از زعفران را به یک فرد غیرایرانی 
برای صــادرات بدهیم و وی ایــن زعفران 
ایرانی را با برند خودش به مشتری ما تحویل 
دهد کــه این واقعا شــرم آور و خجالت آور 
اســت. ثانیا همین الان که فصل برداشــت 
زعفران اســت اگر به مناطــق زعفران خیز 
سری بزنید متوجه خواهید شد که افغانستانی 
ها، پاکســتانی هــا و چینی ها بــرای خرید 
زعفران ایرانی بر ســر زمین ها حاضر شده 
انــد و از دلالان زعفران را خریداری و چراغ 

خاموش از کشور خارج می کنند.
نایب رئیس شورای ملی زعفران در پاسخ به 
این پرسش که چرا زعفران به صورت قاچاق 
از کشــور خارج می شود، اظهار داشت: دلیل 
این مســئله موضوع برگشــت ارز حاصل از 

صادرات است.
وی افــزود: در چنین شــرایط ســختی من 
صادرکننــده زعفــران باید ایــن محصول 
کشــاورزی را صادر کنم، دلار را وارد کشور 
کنــم و بعد دلار را ارزان تــر از بازار آزاد به 

سامانه نیما بدهم.
میری در پاســخ به این پرســش که راهکار 
چیست؟، گفت: راهکار این است که این ارز 
را بــه قیمت آزاد از من صادرکننده خریداری 
کنند. چرا بایــد ارز را 4 هزار تومان ارزان تر 

عرضه کنم؟
وی ادامــه داد: راهکار دیگر این اســت که 
اعــلام کرده ایم که اگر قرار اســت به یک 
واردکننده مثلا واردکننده موبایل ارز بدهند، 
این فرد را به اتحادیه تشــکل صادرکنندگان 

معرفی کنند تا ما ارز او را تامین کنیم.
میــری در انتها گفت: وظیفه من صادرکننده 
اســت که زعفران را صادر کنم چرا که تمام 
زعفــران کاران را بــرادران و خواهران خود 
می دانیم اما شــیوه برخورد مسئولین با من 
صادرکننده مناسب نیســت و هر روز تهدید 
می شــویم. یکی می گوید صادرکننده خائن 
اســت، یکی می گوید کارت بازرگانی شما را 
باطل می کنیم، یکی می گوید از مزیت های 

اجتماعی محرومتان می کنیم و ... .
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نامزدی و هدایای آن در حقوق ایران
الهه محسنی/ دکترای حقوق خصوصی

برابـر آمـار دفاتـر ثبـت ازدواج و طـلاق، باوجـود بحـران کرونـا، آمـار ازدواج در چهارمـاه 
نخسـت سـال 1399 نسـبت به مدت مشـابه سـال گذشـته افزایش داشـته اسـت. در چهار 
مـاه نخسـت امسـال حـدود ۲00 هـزار واقعـه ازدواج و 35 هـزار واقعه طلاق ثبت شـده در 
حالـی کـه در مـدت مشـابه سـال قبـل 1۶7 هـزار ازدواج و 37 هـزار طلاق ثبت شـده بود 
. ازدواج بـه ویـژه نـکاح دایـم امـر مهم و حساسـی اسـت که ورود بـه آن نیازمنـد آمادگی، 
گفتگـو و آشـنایی کافـی و مناسـب اسـت. در نـکاح نیـز ماننـد بسـیاری قراردادهـای مهم 
دیگـر، عمومـا طرفیـن ابتـدا به صـورت مقدماتـی توافـق هایی مـی کنند و سـپس عقد را 
منعقـد مـی سـازند. از این مرحله مقدماتـی در ازدواج با عنوان »خواسـتگاری« و »نامزدی« 
یـاد مـی شـود. اصطـلاح »خواسـتگاری« در قوانیـن ایـران تعریف نشـده اسـت. در عرف، 
خواسـتگاری عمـل و رفتـاری اسـت کـه بـه موجـب آن مـرد یـا زن از دیگری درخواسـت 
ازدواج مـی کنـد. برابـر قانـون مدنـی، »هر زنی را کـه خالـی از موانع نکاح باشـد می توان 
خواسـتگاری نمـود« )مـاده 1034(. بنابرایـن خواسـتگاری از زنـی کـه دارای مانعـی بـرای 
نـکاح باشـد ماننـد زنـی کـه از محارم نسـبی یا سـببی شـخص باشـد، زن شـوهردار یا زن 

در عـده رجعـی جایز نیسـت.  
هـرگاه خواسـتگاری یـک طـرف )عموما مـرد( بـا موافقت طرف دیگـر )عمومـا زن( همراه 
گـردد، »نامـزدی« محقـق مـی شـود. نامـزدی کـه از آن بـه »وعـده ازدواج« نیـز یاد می 
شـود، متضمـن توافـق مقدماتـی مـرد و زن مبنـی بر تمایـل و تصمیـم آن ها بـه ازدواج با 
یکدیگـر اسـت. حـال ایـن سـوال مطرح اسـت کـه نامـزدی و توافق طرفیـن بـر ازدواج تا 
چـه حـد الـزام آور اسـت و ایجـاد تعهـد مـی کنـد؟ وضعیـت طرفیـن در این مـدت از نظر 
حقوقـی چگونـه اسـت؟ درصـورت برهم خـوردن نامزدی از سـوی یک طرف، آیا خسـارتی 
از سـوی طـرف دیگـر قابـل مطالبـه اسـت؟ آیا امـکان درخواسـت اسـترداد هدایـای دوره 

نامزدی وجـود دارد؟
در پاسـخ بـه این پرسـش هـا باید گفـت نامـزدی و وعـده ازدواج ایجاد علقـه زوجیت نمی 
کنـد، هرچنـد تمـام یـا بخشـی از مهریه کـه میان طرفیـن برای زمـان ازدواج توافق شـده 
بـود پرداختـه شـود. بنابرایـن هریـک از زن و مرد مـادام که عقـد ازدواج جاری نشـده، می 
توانـد از پیونـد ازدواج مـورد توافـق خـودداری کنـد و طـرف دیگر نمـی تواند بـه هیچ وجه 
او را مجبـور بـه ازدواج کـرده یـا صرفا به دلیـل برهم خـوردن ازدواج از او مطالبه خسـارت 
کنـد )مـاده 1035 قانـون مدنـی(. بـا ایـن حـال، برهـم زدن نامزدی بـدون دلیـل موجه از 
نظـر اخلاقـی ناپسـند اسـت و مـی توانـد موجب ورود خسـارات مـادی یا معنـوی به طرف 
مقابـل و خانـواده او شـود. از ایـن رو، بـه اعتقـاد بسـیاری از حقـوق دانان، چنانچـه یکی از 
نامزدهـا در بهـم زدن نامـزدی مقصـر باشـد و بـدون دلیـل موجـه اقـدام بـه این امـر کند، 
نامـزد دیگـر مـی توانـد با رعایـت شـرایط قانونی مطالبه خسـارت کنـد )مسـتفاد از ماده 4 

قانـون حمایت خانـواده 1391 و قانون مسـئولیت مدنـی 1339(. 
گذشـته از هزینـه هایـی کـه نامزدها یا خویشـان ایشـان در دوره نامزدی مـی کنند، ممکن 
اسـت هدایایـی توسـط یکـی از طرفیـن یـا خویشـان او بـه طـرف دیگـر داده شـود. برابـر 
قانـون مدنـی، هریـک از نامزدهـا مـی توانـد درصـورت بهـم خـوردن وصلـت مـورد نظر، 
هدایایـی را کـه بـه طـرف دیگـر یا والدیـن او بـرای این پیونـد داده  اسـت، مطالبـه نماید 
)مـاده 1037(. درخصـوص هدایایـی ماننـد طـلا و جواهـر که با اسـتفاده از بیـن نمی روند، 
درصـورت مطالبـه هدیـه دهنده، بایـد عین آن ها بازگردانده شـود و اگر عیـن در اثر تقصیر 
گیرنـده هبـه از بیـن رفتـه باشـد، بایـد قیمـت آن را بپـردازد. گفتنی اسـت اگر نامـزدی در 
اثـر فـوت یکـی از نامزدهـا برهـم خـورد، دیگـر امـکان مطالبـه قیمـت هدایـای نامـزدی 

نخواهدبـود )مـاده 1038 قانـون مدنی(.

یادداشت حقوقی

 پرونده کنکور۱۴۰۰ بر اساس نظام جدید
 بسته شد

رئیـس سـازمان سـنجش آموزش کشـور ضمن اعلام آخریـن وضعیت کنکـور 1400 گفت: 
داوطلبـان نظـام قدیـم یـک سـال فرصت دارنـد که خـود را براسـاس تغییرات جدیـد برای 

کنکور 1400 آمـاده کنند.
دکتر ابراهیم خدایی روزگذشـته در حاشـیه جلسـه سـتاد تغییرات نقشـه جامع علمی کشـور 
کـه امـروز در شـورای عالـی انقـلاب فرهنگـی برگـزار شـد، بـه تشـریح آخریـن وضعیـت 
برگـزاری کنکـور نظـام قدیـم پرداخـت و اظهار داشـت: ایـن موضـوع دو بار، یکبـار آن در 
کمیسـیون آمـوزش و تحقیقـات مجلـس و یکبـار دیگر نیز در شـورای سـنجش و پذیرش 

دانشـجو مورد بررسـی قـرار گرفت.
وی در رابطـه بـا اعـداد و ارقامی کـه در زمینه داوطلبـان نظام قدیم مطرح می شـود، گفت: 
مـن نمی پسـندم. این اعداد از سـوی کسـانی مطرح می شـود کـه اطلاعات درسـتی ندارند. 
در سـال 99 تعـداد ۲59 هـزار نفـر داوطلـب نظـام قدیـم در کنکـور شـرکت کردنـد که از 
ایـن تعـداد حـدود ۶3 هـزار نفـر به دلیـل اینکه سـال گذشـته انتخاب نـوع نظـام اختیاری 
بـود، بـه سـوالات نظـام جدید پاسـخ دادند و 19۶ هـزار نفر به سـئوالات نظام قدیم پاسـخ 
دادنـد. از تعـداد 19۶ هـزار نفـر، تعداد 53 هـزار نفر فـارغ التحصیلان کاردانی، کارشناسـی 

و کارشناسـی ارشـد هستند.
خدایـی ادامـه داد: حـدود 14۲ هـزار نفـر از تعداد 19۶ هـزار نفر داوطلبانی که به سـئوالات 
نظـام قدیـم پاسـخ دادنـد کسـانی بودنـد کـه حداقل 3 بـار کنکـور دادند کـه از ایـن تعداد 
117 هـزار نفـر از آنهـا داوطلـب گـروه علـوم تجربـی بودنـد. در واقع همـه ایـن داوطلبان 
می خواسـتند در سـه رشـته پزشـکی، دندانپزشکی و داروسـازی پذیرش شـوند. در واقع زیر 
8 درصـد از داوطلبـان نظـام قدیـم داوطلب سـایر گروه ها و رشـته های آموزشـی هسـتند.

رئیـس سـازمان سـنجش کشـور افـزود: اعـدادی کـه در خصـوص تعـداد داوطلبـان نظـام 
قدیـم اعلام می کنند واقعاً درسـت نیسـت و من درخواسـت می کنم کسـانی کـه اطلاعاتی 

ندارنـد، ذهـن داوطلبـان و جامعه را مخـدوش نکنند.
خدایـی تاکیـد کـرد: آخریـن سـالی کـه داوطلبان نظـام قدیـم وارد کنکور شـدند در سـال 
97 بـود کـه حداقـل سـه مرتبـه از سـال 97 تـا 99، کنکـور نظـام قدیـم داده انـد. شـورای 
سـنجش و پذیـرش دانشـجو در سـال های 98 و 99 بـرای آخرین بـار بـا کنکـور متقاضیان 
نظـام قدیـم موافقـت کـرد. مـا از یک سـال قبـل اعـلام کردیم که سـال 99 آخرین سـال 

کنکـور نظـام قدیمی ها اسـت.
وی افـزود: امـا اصـل مشـکل داوطلـب نظام جدیـد و قدیم در این اسـت که نظـام آموزش 
متوسـطه ما از سـال 94 تغییر یافته اسـت. ما سـه سـال سـوالات مشـترک برای داوطلبان 
دو نظـام آموزشـی طراحـی کردیـم و بـرای اینکـه سـوالات مـا هم تراز باشـد و سـختی و 
دشـواری آن برطـرف شـود، مجبـور هسـتیم در کنکـور بـه بخش مشـترکات تاکید داشـته 
باشـیم.رئیس سـازمان سـنجش خاطـر نشـان کـرد: بـرای آنکـه سـؤالات هم تـراز باشـد، 
مباحـث جدیـد نظـام آمـوزش متوسـطه در آزمـون کمتـر مطـرح می شـود و در نتیجـه نـه 
دانـش آمـوز و نـه معلم به تغییرات نظام آموزش متوسـط که بیش از ۶ سـال اسـت شـروع 
شـده، توجهـی نمی کنـد. در حالـی کـه تغییـرات نظـام آمـوزش متوسـطه براسـاس سـند 
تحـول بنیادیـن آمـوزش و پـرورش صورت گرفتـه بنابراین نمی شـود کل سیسـتم آموزش 
کشـور معطـل عده ای شـود کـه فقط می خواهند وارد سـه رشـته پزشـکی، دندانپزشـکی و 

داروسـازی شوند.
وی تاکیـد کـرد: مـا تغییرات کنکور را از یک سـال قبـل اعلام کردیم و تمامی اسـتدلال ها 
در مراکـز ذی ربـط بررسـی و اعـلام شـد بنابرایـن آنچـه تصویـب شـد، مصوبـه شـورای 
سـنجش و پذیـرش دانشـجو اسـت و کنکـور سـال 1400 نیز براسـاس این مصوبـه تعیین 
تکلیـف شـده و دسـتور کار دیگـری وجـود نـدارد کـه بخواهیـم آن را مجـدداً در شـورای 
سـنجش و پذیرش دانشـجو بررسـی کنیم. درخواسـت داوطلبـان کنکور مورد بررسـی قرار 

گرفتـه چـرا کـه این شـورا بـدون ایـن درخواسـت ها مصوبه ای نداشـت.
رئیـس سـازمان سـنجش آمـوزش کشـور خاطـر نشـان کـرد: از نظـر شـورای سـنجش و 
پذیـرش دانشـجو پرونـده نظـام قدیم و جدید برای کنکور 1400 بسـته شـده و سـال آینده 
سـوالات نظـام جدیـد مطـرح خواهد شـد. محتوای درسـی نظام جدیـد نیز سـاده تر از نظام 
قدیـم اسـت، بنابرایـن توصیـه می کنم داوطلبـان در این یک سـالی که وقـت دارند مطالبی 

که مشـترکات زیـادی دارد را مـورد مطالعه قـرار بدهند.
خدایی در پایان اعلام کرد که نتایج کنکور سراسری تا 10 آبان اعلام می شود.

یادداشت حقوقی

سخنگوی وزارت بهداشت با اشاره به آمارهای تکان دهنده فوتی های کرونا در روزهای اخیر:

چه کسی مسئول مراسم هزارنفره مشهد است؟
سخنگوی وزارت بهداشــت با ابراز تأسف 
نســبت به برگزاری مراسمی هزار نفره در 
شهر مشــهد بیان کرد: این موضوع باعث 

تعجب ما نیز شد.
دکتر سیماســادات لاری در نشست خبری 
که به صورت ویدئوکنفرانســی برگزار شد 
در پاسخ به سوالی درباره اعمال محدودیت 
ها در کشــور گفت: اینکــه بخواهیم تمام 
کشــور را تعطیل کنیم، امکان پذیر نیست. 
هیچ کشوری هم به سمت تعطیلی مطلق 
پیش نمی رود. براساس رنگ بندی هایی 
که برای اســتان ها در نظــر گرفته ایم، 
محدودیــت هایی را برای 43 شهرســتان 
قائل شــدیم تا بتوانیم از گسترش وضعیت 
بحرانی این شهرســتان ها به سایر شهرها 

جلوگیری کنیم.
محدودیتهای کرونایی برای ۴۳ 

شهرستان
وی ادامــه داد: این محدودیت ها مشــابه 
محدودیت های ابتدای شــیوع بیماری و 
اسفندماه هستند و تقریبا به جز مغازه هایی 
که عرضه مواد غذایــی را بر عهده دارند، 
مابقی جاها فعلا به مدت یک هفته تعطیل 
اعلام شدند. اینکه بخواهیم پس از حدودا 
هشــت ماه که ویروس به کشورمان آمده 
مجددا همه مشاغل را تعطیل کنیم، اجرایی 
نیست؛ زیرا مردم نیز از نظر اقتصادی تحت 

فشار قرار دارند.
دماوند و ورامین؛ کانون بحرانی کرونا 

در تهران
لاری افزود: در مورد اســتان تهران کانون 
بحرانی شهرســتان های دماوند و ورامین 
هستند. از سوی دیگر خوشبختانه با اجرایی 
از کارکنان  شــدن دورکاری 50 درصــد 
مشاغل دولتی در تهران تا انتهای آبان ماه 
امیدواریم وضعیت، کنترل شــده تر پیش 
رود. البتــه نباید به خاطر ایــن دورکاری 
خدمت دهــی به مردم دچار وقفه شــود. 
بنابراین اگر ســازمانی اعلام کند که نمی 
تواند کارها را با ظرفیت 50 درصدی پیش 
ببرد، می تواند درصد پیشــنهادی خود را 
برای حضور کارکنان اعــلام کند و ما در 

مورد آن تصمیم گیری کنیم.
سازمان حفاظت محیط زیست بر اجرای 

قانون هوای پاک نظارت کند
وی با اشــاره به تأثیر آلودگی هوا بر شیوع 
ویروس کرونا اظهار کــرد: با افزایش هر 
10 میکروگــرم غلظت آلاینــده ها، فوتی 
های کرونا ۶ درصد افزایش پیدا می کند. 
همچنین اکسید نیتروژن نیز که گیرنده آن 
معمولا در آقایان بیشــتر است، می تواند 
عوارض خود را بر ریه بگذارد. به طور کلی 
افزایش آلودگی می تواند بار ویروس را نیز 
افزایش دهد و از ســازمان محیط زیست 
تقاضــا داریم بر میزان آلاینده ها و اجرای 
قانون هوای پاک نظارت بیشــتری داشته 

باشند.
آمارهای تکان دهنده فوتی های کرونا 

در روزهای اخیر
لاری در پاســخ به ســوالی دربــاره پیش 
بینــی ها از وضعیت کرونــا طی ماه های 
آتی تصریح کرد: تاکنــون دیده ایم که با 
تغییر فصــل و به ویژه آغاز فصل ســرما 
این بیماری شــیوع بیشتری پیدا می کند. 
در صورتــی که همیــن روال را در پیش 
بگیریم و قوانین را به شــکل جدی تر اجرا 
نکنیم، پیش بینی خوبی از وضعیت بیماری 
نخواهیم داشت. متأسفانه آمار فوتی های 
کرونــا طی روزهای اخیــر نگران کننده و 
تکان دهنده اســت و همین موضوع باعث 
ایجاد عزم جدی در مســئولان شده است. 
همان طور که دیدید در جلســه ای که به 
صــورت حضوری با مقــام معظم رهبری 

تشکیل شــد، ایشان نیز بر افزایش وحدت 
و همدلی برای مقابله با این ویروس تأکید 
کردنــد و امیدواریم بر این اســاس اوضاع 
بهتری را پیش روی خود داشــته باشــیم. 
رئیس سازمان بهداشت جهانی نیز به طور 
مرتب مــی گویند که هیچ وقت برای آغاز 

همدلی برای مهار ویروس دیر نیست.
مرخصی استعلاجی ۳۱۶5 پرستار تا 

نیمه مهرماه
وی دربــاره نیروهای پرســتاری فعال در 
حــوزه کرونا نیــز بیان کــرد: در آبان ماه 
ســال 98 حدودا 4000 نیرو جذب شدند. 
همچنین ۲400 نفر ماه قبل آزمون دادند، 
اما اتفاقــی که پس از شــیوع کرونا افتاد 
کمبود نیروهای پرســتاری بود. در بخش 
های عــادی برای هر تخــت یک و نیم 
نفر پرســتار نیاز داریم، اما در بخش های 
آی ســی یو این نیاز دو برابر شده و بیمار 
نیازمند مراقبت ســه پرستار است. این در 
حالی اســت که پرستاران نیز در خطر ابتلا 
به بیماری هستند. تا جایی که تا تاریخ 15 
مهرماه سال جاری 31۶5 پرستار مرخصی 
استعلاجی گرفته اند و حدودا از میان 133 
هزار پرســتار و نیرو حدودا 31 هزار نفر به 
بیماری مبتلا شده اند؛ این یعنی ۲5 درصد 
از جمعیت فوق بیمار شــده اند. از گذشته 
مشکل کمبود در نیروهای پرستاری وجود 
داشته است، اما خوشبختانه در حال حاضر 
کارهایی برای جذب 7000 نیرو انجام شده 
اســت و نامه های آن به دانشگاه ها ابلاغ 

شده است.
وی افزود: طرح همکاران مان را نیز تمدید 
کردیم و اقداماتی را برای آزمون ها انجام 
دادیم تا افرادی که نمرات مطلوبی کسب 
کرده اند ســریع تــر وارد طرح تخصصی 
شوند. علاوه بر مشکل کمبود نیرو در مورد 

منابع مالی نیز با مشکلاتی روبرو هستیم.
درگیری ۶9۴ بیمارستان با کرونا

ســخنگوی وزارت بهداشــت در پاسخ به 
ســوالی درباره تعداد بیمارســتان هایی که 
درگیــر بیماری کرونا هســتند، اظهار کرد: 
۶94 بیمارســتان با بیمــاری کرونا درگیر 
هســتند که تاکنون ۲۶ هزار و 9۶9 تخت 
بســتری عادی و 5900 تخــت ویژه برای 
بیماران کرونایی اشغال شده است. همچنین 
18۶8 تخــت ایزولــه نیز به ایــن بیماران 
اختصاص داده ایــم. در حال حاضر درصد 
تخصیص تخــت ها به بیمــاران کرونایی 
نسبت به کل تخت ها 31.78 است.وی در 
ادامه ســخنان خود با تأکید بر اینکه انجام 
مدلسازی برای بیماری کرونا کاری بیهوده 
است، تأکید کرد: این بیماری ناشناخته است 
و به عوامل متعددی وابســته است. معمولا 
دانشــگاه هاروارد مدلسازی ها و پیش بینی 
هایی انجام می دهد اما در شرایطی که می 
دانیم کوچک ترین رفتار ما بر آینده ویروس 
تأثیر خواهد گذاشــت، مدلسازی نمی تواند 
چندان موثر باشــد.وی در پاسخ به سوالی 
درباره افزایش تعداد تست های کرونا بیان 
کرد: کیت های تشــخیص ســریع یکی از 
سیاست های در دست اجرا هستند که گفته 
می شــود اگر بتوانند تا 80 درصد تشخیص 
pcr را داشته باشــند، کارایی لازم را دارند. 
در حال حاضر به دنبــال افزایش ۲0 هزار 
تایی در تعداد تست های روزانه هستیم، اما 
رسیدن به عدد مطلوب مان طولانی خواهد 
بود. تســت های فعلی ممکن اســت تا 48 
ساعت بعد پاســخ دهی داشته باشند، اما با 
کیت های تشخیص سریع این بازه زمانی را 

می توان کوتاه تر کرد.
رد شایعاتی درباره پیوند اعضا از 

بیماران کرونا
وی در ادامــه در خصوص شــایعه هایی 

در خصــوص پیوند اعضــا از بدن بیماران 
کرونایی خاطر نشــان کرد: این مســائل 
پیگیری شــده است و معمولا توسط گروه 
هــای معاند در خارج از کشــور اعلام می 
شود که صحت ندارد؛ زیرا برخی از آن ها 
به دنبال ارائه اطلاعات نادرســت به مردم 
هســتند. در این میان نقش رسانه ها برای 
آگاه ســازی مردم بســیار پررنگ است تا 
سلامت روان شان به خاطر این موضوعات 

و شایعات دچار اختلال نشود.
وی در پاســخ به ســوالی درباره سرانجام 
تخصیص یک میلیــارد یورو ارز به وزارت 
بهداشــت برای کنترل بیمــاری کرونا از 
صندوق توســعه ملی تأکید کرد: قرار است 
از این مبلغ بیمه بیکاری نیز پرداخت شود. 
تاکنون مبلغ 8187 میلیارد تومان پرداخت 
شده است که معادل ارزی آن 4۶4 میلیارد 
یورو اســت که با خارج کــردن بیمه های 
بیکاری از آن سهم وزارت بهداشت حدودا 
790 میلیارد یورو خواهد بود که تقریبا می 
توان گفــت تاکنون 50 درصــد این مبلغ 

دریافت شده است.

آخرین وضعیت پرداخت کارانه ها و 
اضافه کاریهای کادر درمان

لاری در پاســخ به ســوال دیگری درباره 
آخرین وضعیت پرداخت کارانه ها و اضافه 
کاری بــه کادر درمان تأکیــد کرد: مبلغی 
برای کارانه ها تعلق گرفت و قرار شــد که 
کارانه ها تا پایان ســال 98 پرداخت شود. 
این اقدام صــورت گرفته و حتی در برخی 
دانشــگاه ها پرداخت یک یا دو ماه جلوتر 
اســت. در گذشته کارانه و اضافه کار با هم 
پرداخت می شدند و با توجه به اینکه درآمد 
اختصاصی بیمارســتان هــا کاهش یافته 
بود، این باعث می شد که قدر مطلق عدد 
دریافتی توسط همکاران مان کاهش یابد. 
فعلا تأخیرها تقریبا حدود شش تا هفت ماه 
اســت و برای جبران این تأخیر اضافه کار 
از کارانه جدا شده است که معمولا پرداخت 
اضافه کار به روزتر از پرداخت کارانه است.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص مراکز 
1۶ ســاعته و ۲4 ســاعته وزارت بهداشت 
اظهار کــرد: زمانی که به مردم می گوییم 
هــر زمان علائم ابتلا به کرونا را داشــتند 
با ســامانه 4030 تماس بگیرند تا به مراکز 
1۶ و ۲4 ســاعته معرفی شوند باید آگاهی 
در مورد این مراکز را نیــز افزایش دهیم. 
بســیاری از مردم ممکن اســت به مراکز 
خصوصی مراجعه کرده باشــند و داروهای 
متعددی نیــز دریافت کنند، اما به موقع به 
بیمارســتان مراجعه نکنند که این بتواند بر 
روند بهبودی شــان تأثیر بگذارد. در حال 
حاضر 1047 مرکز 1۶ ساعته و ۲4 ساعته 
در کشور فعال هستند که تعدادشان کافی 

است، اما از نظر نیروی انسانی باید تقویت 
شوند.

ایران در رتبه ۱۱۰ اخذ تست کرونا
لاری در ادامه تأکید کرد: تاکنون بیشــتر 
سالمندان و افراد آسیب پذیر در این مراکز 
تســت رایگان می دادند. حدود ۲0 تا ۲5 
تســت روزانــه انجام می شــود؛ در حالی 
که براســاس اطلاعات ما در آلمان حدودا 
400 هزار تســت روزانه گرفته می شود و 
مــی بینیم که ما در رتبه 110 اخذ تســت 
قــرار داریم. قطعا افزایش ظرفیت تســت 
های روزانه در ردیابی بیماران بســیار موثر 
خواهد بود که در این زمینه رئیس جمهور 
دســتوراتی دادند تا تعداد تست ها افزایش 

یابد.
پوشش بیمه ای تست کرونا در انتظار 

تصویب دولت
وی با اشــاره به اینکه اگر یــک خانواده 
بخواهــد در مراکز خصوصی تســت بدهد 
باید حدودا نفــری 700 هزار تومان هزینه 
کند، ادامه داد: براســاس صحبت هایی که 
با شــورای عالی بیمه سلامت داشتیم آن 
ها قیمت تست را حدود ۲50 تا 300 هزار 
تومــان تعرفه گذاری کردند و این موضوع 
به هیــأت دولت تقدیم شــده و در انتظار 
تصویب اســت. با سیاســت افزایش تعداد 
تســت ها می توانیم جمعیت بیشــتری را 
تحت پوشــش قرار دهیم و این مهم است 
که بتوانیم به طور هوشــمندانه بیماران را 
از طریق کد ملی و گوشــی های هوشمند 
ردیابی کنیم تا نکات بهداشتی و قرنطینه را 
رعایت کنند و بیماری را به سایرین انتقال 

ندهند.
وی در ادامه ســخنان خود با ابراز تأســف 
نســبت به برگزاری مراسمی هزار نفره در 
شهر مشــهد بیان کرد: این موضوع باعث 
تعجــب ما نیز شــد اما علیرغــم پیگیری 
های صورت گرفتــه برای آنکه بدانیم چه 
کســی مجوز این کار را صادر کرده است 
همه اظهار بی اطلاعی کردند. این کار در 
شرایطی که همه به دنبال محدودیت های 
بیشتری هستیم تا بتوانیم بیماری را کنترل 

کنیم یک جنایت است.
وی همچنین در پاســخ به ســوالی درباره 
برگزاری یا عدم برگــزاری راهپیمایی روز 
13 آبان گفت: قطعــا نباید این راهپیمایی 
برگزار شود مگر اینکه اتفاق دیگری بیفتد. 
همه ما از موضع مقــام معظم رهبری در 
مورد تجمعات آگاه هستیم. در شرایطی که 
ایشان سلامتی مردم را در اولویت بیشتری 
نسبت به عزاداری ها قرار دادند، برگزاری 

راهپیمایی دغدغه جدی نیست.
وی درباره متوسط هزینه بیماران کرونایی 
اظهار کرد: متوســط هزینه یک بیمار که 
5 تــا 7 روز در بخش عادی بســتری می 
شود 8.3 میلیون تومان است که در صورت 
بستری شدن در آی ســی یو این عدد به 
17.5 میلیون تومان نیز می رسد. البته این 
موارد به غیر از داروی رمدسیویر است که 
تحت پوشــش بیمه نیســت و در پروتکل 
های درمانی نیز نیامده اســت، اما ممکن 
است به تشــخیص پزشک نیاز به مصرف 
آن باشد که به شکل بیمارستانی در اختیار 
بیمار قرار می گیرد. در مورد ســایر هزینه 
ها نیز لباس حفاظتی در بخش عادی ۲30 
هزار تومان و در آی ســی یــو 330 هزار 

تومان هزینه دارد.
رمدسیویر تاثیری در کاهش کرونا 

نداشته است
وی افزود: تاکنون براساس اعلام سازمان 
بهداشت جهانی اینترفرون ها و رمدسیویر 
تأثیری در کاهش بیماری نداشته است اما 
براساس مطالعات کشورمان دگزامتازون و 

تأمین اکسیژن می تواند برای درمان بیمار 
موثر عمل کند.

وی در پاسخ به ســوالی درباره استفاده از 
طب ســنتی برای بیماران مبتلا به کرونا 
گفت: 50 درصد تحقیقاتی که کد اخلاقی 
دریافت می کنند مربوط به داروهای طب 
سنتی هســتند. هر کس برای دارویی ادعا 
دارد باید به ســازمان غــذا و دارو مراجعه 
کرده و با دریافت کــد اخلاقی کارآزمایی 
بالینی آن را آغــاز کند. در این زمینه هیچ 
منعی وجود ندارد و فــرد می تواند با طی 
کردن مسیر قانونی دارو را مورد کارآزمایی 
بالینــی قرار دهد، اما اینکــه این دارو تنها 
روی دو یا سه بیمار آزمایش شود، منطقی 
نیســت که بخواهیم بر آن اساس سلامت 

مردم را به خطر بیاندازیم.
لاری با تأکید بر اینکه کرونا درمان قطعی 
ندارد، اظهار کرد: همکاران ما هر کاری که 
از دســت شان برآید را برای بیماران انجام 
می دهند در مورد داروی رمدسیویر نیز این 
دارو با تعرفه مشخص در اختیار بیمارستان 
ها قرارگرفته و در صورت نیاز به بیمار داده 

می شود.
وی همچنین درباره تأثیر پلاســما درمانی 
در بهبود مبتلایان بــه کرونا تصریح کرد: 
در حال حاضر حدود ســه درصد پلاسما از 
بیماران بهبود یافته دریافت شده است که 
حالت مطلوب آن رسیدن به عدد 10 درصد 
اســت. این موضوع نیز ویژگی هایی دارد 
که باید مورد مطالعه قرار گیرد اما مطالعات 
هنوز اثربخشــی بسیار جدی برای پلاسما 
درمانی را ثابت نکرده است، اما در هر حال 
ما از همه روش ها برای درمان این بیماری 
ناشناخته اســتفاده می کنیم و از مردم نیز 
می خواهیم پــس از بهبــود یافتن برای 

اهدای پلاسما مراجعه کنند.
وی با تأکید بر اینکه تاکنون به شــدت از 
ایمنی گله ای پرهیز شده است، گفت: اگر 
قرار باشــد این سیاست را در پیش بگیریم 
باید ۶۶ درصد جامعه به کرونا مبتلا شوند 
که این کار به شــدت غیراخلاقی اســت. 
موضــوع ایمنی گله ای با واکســن مطرح 
می شــود که تعداد زیادی واکسن بزنند و 
ایمنی ایجاد شود. تاکنون دیده ایم بسیاری 
از جوانان یــا افرادی که بیماری زمینه ای 
نداشتند به کرونا مبتلا شده و فوت کردند 
و این انسانی نیست که بخواهیم با زندگی 
مردم بازی کنیم. در فرهنگ ما همه افراد 
خانواده چه پیر و چه جوان عزیز هستند در 
نتیجه اولین سیاست ما این است که بیمار 
نشویم و در صورتی که بیمار شدیم مراقبت 

های خوبی دریافت کنیم.
ســخنگوی وزارت بهداشــت در پاسخ به 
ســوالی دربــاره اینکه آیا کمبــود داروی 
خاصی در کشــور وجود دارد یا خیر، بیان 
کرد: تمام تــلاش مان را مــی کنیم که 
داروها به موقع به دســت مردم برسد. در 
زمینه تأمین انســولین قلمی نیز اقداماتی 
صورت گرفته است. از مردم می خواهیم با 
استفاده از سامانه تی تک داروی مورد نیاز 
خود را در داروخانه ها پیدا کنند و بدانند که 
بایــد برای دریافت آن دارو به کجا مراجعه 

کنند.
وی در خاتمــه ســخنان خــود در مورد 
شناسایی شهرهای قرمز کرونا اظهار کرد: 
ما معمولا تعداد فوتی ها در یک شــهر را 
به درصد جمعیت آن شــهر می سنجیم و 
برای آنکه مشــخص شــود کدام شهر در 
وضعیت بحرانی  تــری قرار دارد این عدد 
افزایش پیدا می کند که با ایجاد محدودیت 
در آن شــهرها ســعی می کنیــم جلوی 
 انتقال بیماری به شــهرهای مجاور گرفته 

شود.

برگزاری مراسمی هزار 
نفره در شهر مشهد باعث 
تعجب ما نیز شد اما علیرغم 
پیگیری های صورت گرفته 
برای آنکه بدانیم چه کسی 
مجوز این کار را صادر کرده 
است همه اظهار بی اطلاعی 
کردند. این کار در شرایطی 
که همه به دنبال محدودیت 
های بیشتری هستیم تا بتوانیم 
بیماری را کنترل کنیم یک 
جنایت است
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همه با هم برای بیمه بافندگان و کلیه شاغلین 
رسته های مختلف فرش تلاش نماییم!

عبدالله احراری
مرکز ملی فرش ایران در چارچوب 
وظیفه مندی خــود تفاهم نامه ای را 
با صندوق بیمه روستاییان و عشایر 
منعقــد نمــوده که بر مبنــای این 
تفاهم نامــه قریب به چهارصد هزار 
نفر از بافندگان، طراحان، رفوگران و 
سایر رسته های شغلی فرش اعم از 

عشایر، روستاییان و کلیه شهرها می توانند از مزایای این بیمه استفاده نمایند.
بر مبنای این تفاهم نامه ادارات فرش اســتان ها و اتحادیه های اســتانی فرش می بایست هر 
جهت ســریعتر مشخصات افراد متقاضی را به صورت فایل اکسل به مرکز ملی فرش ارسال 

نمایند تا افراد متقاضی از پرداخت حق بیمه معاف باشند.
روزنامه دســت بافته ها وظیفه خــود می داند که کل مطالب هفته جــاری را به این موضوع 
اختصاص دهد تا سهم خود را در اطلاع رسانی این مهم ادا نماید.اما آنچه شما باید از صندوق 

بیمه روستاییان و عشایر بدانید:
الف: مزایای بیمه؛

1: از کارافتادگی: حتی اگر یک ســال ســابقه بیمه داشته باشــد در صورت تایید کمیسیون 
پزشکی تا آخر عمر بصورت ماهیانه حقوق دریافت خواهید نمود.

۲: بازنشستگی: در صورت پرداخت حداقل 15 سال حق بیمه توسط فرد.
3: مستمری خانواده: حتی با پرداخت حداقل یک سال حق بیمه فرد بیمه شده فوتی.

4: نقل و انتقال ســوابق بیمه از بیمه تامین اجتماعی، بازنشستگی کشوری و ... به این بیمه 
و بالعکس.

ب: شــرایط؛ برای برخورداری از این بیمه بازرسی خاصی وجود ندارد، معرفی ادارات صنعت 
و معدن و تجارت یا میراث فرهنگی یا اتحادیه یا ســایر مراجع مربوطه در بدو امر و هنگام 

ثبت نام اولیه کافی هست.
ج: نحوه پرداخت حق بیمه؛ پرداخت حق بیمه در این بیمه بصورت ســالیانه اســت )که البته 
قسطی به ۲ یا 3 قسط می شود پرداخت کرد(  سالیانه از 300 هزار تومان تا 840 هزار تومان 

که بسته به انتخاب فرد است.
د: مــدارک مورد نیاز؛ مدارک مورد نیاز  جهت ثبت نام: فتوکپی شناســنامه از تمام صفحات 
شناسنامه خود متقاضی و اعضای خانواده اش. فتوکپی کارت ملی متقاضی و خانواده اش. یک 

قطعه عکس از متقاضی.معرفی نامه یا کارت شناسایی یا سایر مجوزهای شغلی.
لازم به ذکر اســت این بیمه مثل بیمه تامین اجتماعی دولتی هســت و زیرمجموعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی هســت. در این بیمه کارفرما دولت هســت. حق بیمه 15 درصد 
هســت که 5 درصد حق بیمه را متقاضی و 10 درصد را دولت پرداخت می کند. یعنی هر چه 

بیمه شده پرداخت نماید ۲ برابر آن را دولت پرداخت می کند.
عزیزان شبکه ملی دست یافته های داری و دســتگاهی. اعضای سامانه پیشه و همه فعالان 
دســت  بافته ها در هر کجای کشور هســتند، ابهامات خود را ازطریق واتساپ با شماره همراه 

اینجانب 09153178910 مطرح فرمایند.

سی دی مخلوط
سیدعلی صاحبکار

صبح که از خواب ورخواستُم، تلوزیون آهنگ قناري افتخاري گذاشته بود. 
 چقدر خوبه که آدم صبح با صداهاي خوب از خواب وخزه. نه که مثلِ ما با جیغ جیغاي حاچ 

خانوم از جا دَر بره.
وقتي داشتم مِرفتم سَرِ کار، گفتُم برُُم یک سي دي بخِِرُم که از سیستم ماشینم استفاده کُنُم، 
وقتي رفتُم تو ماغازه گفتم یک سي دي رد کن بیه که شعراي ملایم دِشته بشِه در کل مقبول 
بشِه. اویم سَرِش شلوغ بود دست کِرد تو خیزه. گفت حاج آقا مخلوطه، بودوم؟ مویم که دیرُم 

شده بود گُفتُم بده. با خودوم گُفتُم حتما خوبه دیگه!
هم هَمي که ســویچ ماشین رِ چرخوندُم یک چیز سیاه سیخ ســیخي از پنجره آمد تو مویَم 
یک دادي کِشیدُم اقل کندش ده سال از عُمرُم کَم رفت. رنگ صورتم مثل گچ دیفال سفید 
رفت، اول فِک کِردُم خارپُشتي چیزیهِ بعدش دیدُم اي بچه همسادمانه. ور پریده موهاشه مثلِ 
خارپُشــت دُرُس کِرده، بدبخت اویم ترســید زهرش آب رفت گفت: حاج آقا مگه جن دیدي 

مویم تو دِلمُ گفتُم چي جنِ عشق وجقي ..،
بعدش که یه کم حالوم جا آمد گفت: حاج آقا دانشــگام دیر رفته مِشــه موره تا ســر خیابون 

برسوني؟ مویم بهش گفتم حاج آقا باباته بیا بالا...
رادیون ماشین داشت برِه فایده هاي موزیک و آهنگ و اینا که روي روح آدم تاثیر مِذِره بحث 
مِکرد، اي بچه همسادمانم از وقتي نشست تو ماشین، یک سمعک گذاشت رو گوشِش مویَم 
گُفتُم طِلفَک از جووني عَیبناک شُــده، هَمَشَم کِلشَ بالا پایین مِرَفت مویَم خجالت کشیدُم با 

خودُم گُفتُم ایراد یا از کمک فَنراي ماشینُمه یا از آسفالتاي شهرداري !
یَک دِفِگي یاد او ســي دي افتادم، ســي دي رِ گُذاشتُم از شــامس ما بازَم او آهنگ قناري 
افتخِاري توش بود. حســابي کِیف کِردُم، به اي پسَر همسادمانم گفتُم آهنگ باید مُلایمِ بشِه 
از درون داغــون کُنــه نه اي که مِثل طبل گوبس گوبس کُنه اویم برِه تایید کله شــه هفت 
هشت بار تکون داد !وقتي رِسیدِم سر خیابون بهِِش گُفتُم مو مسیرُم از اي وره تویَم از همي 
ور میي؟ پنج شــیش بار بهِِش گُفتُم ولي نشنید مویم اعصابمُ خورد رفت یک ناخون جیلکَ 
محکم ازش گِرِفتُم بهِش گفتُم مگه سَمعَکِت خرابه، اویم بهِِش بر خورد گُفت مَگه آزار دِري 

حاج آقا اي هندسفریه مویم گفتم حسن فري کیه؟
اویم خِندید گُفت: باهش آهنگ گوش مِدَن ســمعک نیســت.  بعدِشــم دَرِ نازنین ماشینُمه 

گُرمبستي زد به هم... حالا بیا و خوبي کُن.
هم دو قِدَم بالاتر امام جِماعت محلمانه دیدُم مُنتَظِره تاکســیه اول مخواستُم سوارش نکَُنُم 
ولي دِلمُ وا نسِتاد  سِــوارِش کِردُم، وقتي نیشست تو ماشین مویَم آهنگ ماشین رِ کم کِردُم 
بعَدش حاج آقا گفت اگه باعث تحرک نشه و لهو و لعب ندِِشته بشِه دُرُسته. هنوز دو قِدم راه 
نیوفتده بودم که یک صداي گوبس گوبسي وَرخواست از ماشین. میگي دِرَن آهن خالي مُکُنن 
مویم دســتپاچه شُدُم زَدُم کِنار، قَلبُم داشــت از جا کِنده مِرَفت .حاج آقایَم هول شُد نفَِهمید 
چي جور اي ضبط خاموش کنه. همه کِلیداشــه باهم خُچار داد . بعَدِش حاج آقا با خِنده بهم 
گُفت خوبه همي الان بهِِت گُفتُم لهو و لعب ندشــته بشه اي آهنگ که فاتحه هرچي لهو و 
لعبه خوانده .مویم از خِجالت سُــرخ و سفید شُدم. ایَم برَِم درسي شُد که دیگه مخلوط نگیرُم 

چي میوه چي آهنگ....!

۶۸ تک آهنگ و ۶ آلبوم مجوز گرفتند
دفتر موسیقی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، در هفته گذشته مجوز 74 

آلبوم و تک آهنگ را صادر کرده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی دفتر موسیقی، این آثار شامل ۶ 
آلبوم موسیقی، سنتی )یک آلبوم(، پاپ )۲ آلبوم( و نواحی )3آلبوم( و ۶8 تک آهنگ، سنتی )۲ 
قطعه(، پاپ )4۶ قطعه(، کلاسیک )۲ قطعه(، نواحی )۶ قطعه( و تلفیقی )1۲ قطعه( بوده  است.

»عطــر نیاز« به آهنگســازی »مجیدرضــا زاده« و خوانندگی مجتبی شــاه علی، »ایرا« به 
آهنگســازی و خوانندگی سیدرســول حجازی و »نالش« موسیقی نواحی خراسان شمالی، از 

جمله آلبوم هایی هستند که در هفته گذشته مجوز انتشار آنها صادر شده است.
در بخش تک آهنگ نیز خوانندگانی چون سینا درخشنده، رضا یزدانی، مسعود صادقلو و علی 
احمدیان مجوز انتشار گرفتند.آلبوم نالش قطعاتی از مقام های قدیمی شمال خراسان است که 

سینه به سینه منتقل شده است.
زمان انتشار آلبوم هایی که مجوز گرفته اند، در اختیار مالک اثر خواهد بود.

روزنامه دستبافته ها

کافه داستان 

موسیقی

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی شهرســتان خواف گفت: 49 
اثر تاریخی در این شهرســتان در ســامانه 

میراث بان ثبت شده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از روابط عمومــی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی خراسان رضوی 
محمود باعقیــده روز سه شــنبه ۶ آبان ماه 
1399بــا اعلام این خبر افزود: مهم ترین آثار 
ثبت شده در این سامانه شامل مدرسه غیاثیه، 

کوشک سلامه، مسجد جامع سنگان، مسجد ملک زوزن، یخدان خواف، آسبادها و خانه شیرخانی است.
او ادامه داد: جایگزین کردن روش های نوین حفاظت، گستردگی آثار و نبود امکانات لجستیک برای نظارت 

بر آثار ازجمله دلایل طراحی نرم افزار میراث بان است.
باعقیده تصریح کرد: از قابلیت های آن می توان به ثبت نام اثر و مأمور بازدیدکننده، شناســنامه اثر، موقعیت 
جغرافیایی و اهمیت امنیت پایدار و بازدید ادواری، ثبت طول و عرض جغرافیایی توســط گوگل مپ، فاصله 

تقریبی اثر تا اولین پایگاه میراث فرهنگی، بررسی آثار تخریب و ارسال مستندات تصویری اشاره کرد.
وی افزود: با ثبت آثار در این سامانه علاوه بر ایجاد بانک اطلاعاتی، نظارت دقیق و مستمری بر روی آثار 

تاریخی صورت خواهد گرفت.
از شهرســتان خواف نیز 105 اثر، محوطه و تپه تاریخی، طبیعی و میراث ناملموس در فهرست آثار ملی به 

ثبت رسیده است.
هم چنین این شهرســتان دارای 35 جاذبه گردشگری و 1۶ تأسیســات گردشگری است.این شهرستان با 

مرکزیت شهر خواف در فاصله ۲8۲ کیلومتری از مشهد مرکز استان خراسان رضوی قرار دارد.

مهلــت مراجعــه ســینماهای بدهــکار به 
صندوق اعتباری هنر در حالی تمدید شــده 
کــه مراجعه کننده های قبلــی هنوز وام خود 
را برای تســویه حســاب با تهیه کننده ها از 
بانک ها نگرفته اند. در این بین ســینماهای 
حــوزه هنری با 10 میلیــارد و ۶90 میلیون 

تومان در صدر بدهکاران هستند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، روابط عمومی ســازمان سینمایی 
با اعــلام تمدید مهلت مراجعه ســینماهای 
بدهکار به صندوق اعتباری هنر، فهرست به 

روزرســانی شده بدهی سینماهای کشــور به دفاتر پخش از اکران 98 به مبلغ ۲93 میلیارد و 130 میلیون 
ریال را نیز منتشر کرده است.

براساس این گزارش، پیرو لیست منتشر شده در 13 شهریور ماه و اعلام مغایرت برخی دفاتر پخش، لیست 
اصلاح شده به همراه سه جدول شامل فهرست بدهی سینماهای کشور، فهرست بدهی سینماها به تفکیک 

دفتر پخش و فیلم و فهرست بدهی سینماهای حوزه هنری منتشر شد.

مهلت دریافت این تســهیلات که ازسوی سازمان سینمایی تامین شــده است تا هفته آینده تمدید شده و 
آخرین فرصت مراجعه سینماداران بدهکار به صندوق اعتباری هنر برای دریافت وام 4 درصدی طبق جداول 

جهت تسویه با فیلم ها خواهد بود.
در این گزارش سه جدول با جزئیات رقم بدهی ها منتشر شده که بدهی حوزه هنری قابل توجه است. دراین 
بــاره مصطفی کیایی، کارگردان فیلم مطرب که پرفروش ترین فیلم ســال قبل بود به بودجه مجزای حوزه 

هنری اشاره و اعتراض کرده بود این مجموعه هنوز پول فروش فیلمش را پرداخت نکرده است. 
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تاثیر فرهنگ پذیری شهروندی بر خشونت؛

عصبانی نیستم!!!
تا بــه حــال از خودتان 

ی
غر

اص
از 
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گار

برن
خ

در  کــه  پرســیده اید 
ی  ن ها نســا ستها د
می گیرید  قرار  خشن 

یا خیر؟
اگــر قصد داریــد چنین 
پرسشــی را انجام دهید، 
به  می دهــم  پیشــنهاد 
زمانی مراجعــه کنید که 
پشــت چراغ قرمــز، در 
ردیف پشــت ســر یک 
راننده کم تجربه قرار می گیرید و یا شخصی 
در صفحات مجازی، چیزی خلاف میل شما 
می گوید! اصلا می توانیدزمان هایی را به یاد 
بیاورید که فشــار اقتصادی اعصاب برایتان 
باقی نگذاشــته یا کودکی، بیــش از اندازه 
پاپیچتان شده و صدای آگهی های تلویزیون 
به ناگاه در ســرتان جیغ می کشــد! اکنون 
دوباره سوال می پرســم؛ آیا خشن محسوب 

می شوید؟
این واقعیت که عصبانی هستیم قابل 

انکار نیست
نزاع های خیابانی را بارها به چشــم دیده ایم 
و وقتی علت را جویا شدیم، به دلایل واهی 
برخوردیم که بی شــک با یک چشم پوشی 
کوچک می شــد از آنها گذشــت و صرفنظر 
کــرد. جای پارک خودرو، بــوق ممتد، ترمز 
نابهنگام، شلوغی و ترافیک، ازدحام افراد در 
متــرو و اتوبوس )که البته به لطف کرونا این 
مورد را این روزها کمتر شــاهدیم(، و نمونه 
های بســیار دیگر، از جمله مواردی است که 
به کرات با آنها مواجه شده ایم و البته خواهیم 
شــد. در دنیای مجازی هم که دیگر زبانزد 
عام و خاص هســتیم. از پست فوتبالیست ها 
وسیاسیون در دنیا گرفته تا چهره های کمتر 
شناخته شده؛ کیست که با کامنت هایفحاشی 

هم وطنانمان روبرو نشده باشد؟
در ایــن بین بد نیســت یــادآوری کنیم که 
در ســال های اخیر نیز گاها از سوی بعضی 
ســایت های جهانی در لیســت خشن ترین 
یا همــان بی اعصاب ترین مــردم دنیا قرار 
گرفته ایمکهبه طور نمونه نظرسنجی موسسه 
گالوپ در چند ســال پیش، ملاکیبین المللی 
بر اثبات ادعاهای فوق است. هرچند ممکن 
است که عصبانی ترین نباشیم،اما این واقعیت 

که عصبانی هستیم قابل انکار نیست!
حــال با ایــن ســوال مواجه ایم کــه مگر 
شــخصیت، فرهنگ پذیر نیست؟ اگر پاسخ 

مثبت اســت؛ چرا ما با فرهنگ شــهروندی 
تا ایــن حد غریبه ایم و اصــلا چیزی به نام 

فرهنگ شهروندی ایرانی داریم یا خیر؟
استفاده از خشونت به صورت آگاهانه یا 

ناآگاهانه
یــک روان شــناس در خصوص خشــونت 
در دنیــای واقعی بیان می کنــد: عصبانیت 
فردی،شــکلی از پرخاش و عصبانیت است 
که این روزها به تکرارمی بینیم. این دســته 
از افراد، از خشــونت به صــورت آگاهانه یا 
نــا آگاهانه به عنــوان ابزار کنتــرل دیگران 
اســتفاده می کننــد. در نوع نــا آگاهانه،فرد 
نمی داند کارهایش خشــونت بار اســت اما از 
آنها اســتفاده می کند و تنهــا به دنبال اثبات 
خود اســت. اما خشونت هدفمند، با سرزنش، 
قضاوت و حرف های تند نیز همراه اســت و 
شکل تهدید،فحاشی و گلاویز شدن به خود 

می گیرد.
دکتر فریمانی با اشاره به اینکه»آدم ها همان 
طور کــه از نظر قد و رنگ باهم متفاوتند، از 
نظر خشم و بروز پرخاشگری نیز باهم تفاوت 
دارنــد« بیان میکند: آســتانه تحمل آدم هابا 
اما پرخاشگری داستان  هم متفاوت اســت، 
دیگری دارد و آموختنی اســت. برای روشن 
شــدن این موضوع می توان به تفاوت جوامع 
با یکدیگر پرداخت. فــرض کنید ما،غربی ها 
را متهــم می کنیم که به اندازه ما برای مرگ 
عزیزان شــان ناراحت نمی شــوند.درحالی که 
آنها هم درســت اندازه ما غمگین می شوند، 
اما یاد گرفته اند واکنش متفاوت نشان دهند. 
درعین حال به ما اجازه داده شــده داد بزنیم، 
خودمان را بزنیم و یا حتی بد و بیراه بگوییم 
و... بنابراین این موضوع ریشــه در فرهنگ 

جوامع دارد.
باز تولید خشم در جامعه خشمگین

وی می افزاید: متاسفانه جامعه ما با »بازتولید 
خشــم«مواجه اســت. بدین معنی که مدام 
مردم در شرایطی قرار می گیرند که عصبانی 
می شوند و این خشن را نیز به دیگران منتقل 
می کنند. این اتفاق را می توان به نبود آرامش 
فکری و عدم ثبات اقتصادی و سیاسی بسط 
داد. اما تفاوت انسان رشد یافته با انسان رشد 
نیافتــه،در درک شــرایط و انتخاب واکنش 
است که شــخص بین سه مدل »تخریبی«، 
»احساســی« و »حل مســأله« باید انتخاب 
کند. بدون تردید انسان رشد یافته حل مسأله 

را انتخاب می کند.
فریمانــی در پایان بندیصحبت هــای خود با 
اشــاره به راهــکاری در خصــوص کاهش 
خشــونت در جامعه اظهار می کنــد: در این 
خصوص،راهکار این است که افراد جامعه از 
الخصوصفرهنگسازی  و علی  آموزش  طریق 
توســط رســانه ها، روش های حل مسأله را 
بیاموزنــد و کمــی بر نحوه برخــورد خود با 
مشکلات صبوری به خرج دهند تا نه تنها از 
بروز مشکل برای خود جلوگیری کنند، بلکه 
به مرور در پرورش نسلی موقر برای آینده نیز 

نقش داشته باشند.
مقدمه ای بر خشونت های رفتاری

دانشــگاه  ارتباطات  دانشــکده علوم  رئیس 
علامه طباطبایی نیز بر این باور است که در 
بررسی علل افزایش خشونت اجتماعی بیش 
از آنکه موضوعات روانشناختی اهمیت داشته 
باشد، از نظر بســترهای اجتماعی، سیاسی و 

فرهنگی حائز اهمیت است.
محمدمهــدی فرقانــی، در یک ســخنرانی 
آنلایــن با موضــوع »خشــونت در فضای 
مجازی« ضمن بیان این نکته که خشــونت 
کلامی مقدمه خشونت رفتاری است،تصریح 
می کند: خشونت منحصر به فضای مجازی و 
رســانه ها نیست و رسانه ها به معنای عام، نه 
عامل و نه منشــأ خشونت و نه در عین حال 

بی تأثیر و بدون نقش هستند.
این روزنامه نگار پیشکسوت با اشاره به اینکه 
»فضای مجازی چند ویژگی مهم و شاخص 
دارد که می توانند نقش تاثیرگذاری در ترویج 
یا مهار خشــونت داشته باشد« بیان می کند: 
فضای مجازی مقید به زمان و مکان نیست 
و فضــای نامحدودی دارد که در کنار امکان 
دسترســی خوب و ســرعت بالای انتشار و 
دریافــت بازخورد و پنهان بودن شــخصیت 
برخوردار  ویژگی هایمنحصربه فردی  از  افراد، 
شده اســت. این ویژگی ها برای کسانی که 

می خواهند محتوای خشونت آمیز تولید کنند، 
بستر مناسبی را فراهم می کند.

وی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
می گوید: نتایج یک نظرسنجی در سال ۲018 
نشان می دهد که حدود 59 درصد از نوجوانان 
جهان به نوعی تحت خشــونت سایبری قرار 
گرفته اند و به همین دلیل هم نگرانی ها برای 
افزایش ترویج خشونت در فضای مجازی به 

شدت در حال افزایش است.
چرخه ایجاد خشونت در فضای مجازی

فرقانی با اشــاره به چرخه خشونت در فضای 
مجازی خاطرنشــان می کنــد: اگر بخواهیم 
چرخه ابــراز خشــونت را در فضای مجازی 
مورد بررســی قــرار دهیم به ایــن نتیجه 
می رسیم که چرخه با یک پدیده خشونت آمیز 
در جامعه شــروع می شــود و بلافاصله این 
موضوع در شــبکه های اجتماعی بازتاب پیدا 
می کند. ســپس این بازتاب وسیع که نتیجه 
همدردی و هم افزایی افراد اســت، تبدیل به 
یک کنش جمعی می شــود کــه گاهی نمود 

واقعی و اجتماعی نیز پیدا می کند.
این مدرس دانشــگاهیادآور می شــود: ابراز 
خشــم در فضای مجــازی داری دو رویکرد 
است؛ یک رویکرد باور به تخلیه روانی است 
که در برخی معتقدند اجــازه بدهید افراد در 
فضای مجازی فریاد بکشند و اعتراض کنند 
تا تخلیه و آرام شــوند. اما جنبه دیگر بر این 
باور است که تخلیه خشم در فضای مجازی 
اثر روانی به دنبــال دارد. به این معنی که با 
اشتراک گذاری خشــونت  سرایت روانی به 

وجود آورده ایم. 
نقش واکنش استدلالی و سواد رسانه ای 

در جامعه
فرقانی در ادامه با اشــاره بــه دلایل بروز 
خشــم در جامعه، اظهار می کند: با کمرنگ 

شــدن اخلاق در جامعه، حریم شــخصی 
انسان ها نادیده یا مورد تجاوز قرار می گیرد 
و ارزش های اجتماعی ســقوط پیدا می کند. 
بنابراین خشــونت به طــور طبیعی از دل 
ایــن جامعه زاییده می شــود. همچنین هر 
نوع احســاس محرومیــت، تبعیض، دیده 
و شــنیده نشــدن می تواند منجر به تشدید 
خشونت شود. اینکه افراد احساس می کنند 
در بحبوحه مشکلات رها شدند و دستشان 
به جایی بند نیست، در شکل گیری خشونت 

بسیار موثر است.
رئیس دانشــکده علوم ارتباطات دانشــگاه 
علامــه طباطبایی در پایان بندیصحبت های 
خود تاکیــد می کند: مردم باید خودشــان 
پلیس و مراقب خودشان باشند. اگر محتوای 
خشونت آمیز در فضای مجازی می بینند باید 
نسبت به آن واکنش استدلالی نشان بدهند. 
ســواد رســانه ای از دیگر عواملی است که 
می تواند در کنترل خشونت فضای مجازی 
بسیاریازمامی دانیمکهبرخ باشد.  موثر  بسیار 
مجازیکاملاج یازمطالبمنتشرشدهدرفضای 
علیهستندوبرخیهمبه صورتهدفمندمنتشرمی 

شوند. 
تجربه های منفی؛ شاخصی برای 

عصبانیت
بدون تردید تعداد تجربه های منفی روزانه 
به عنوان شاخصی برای عصبانیت شناخته 
شده است.برای عصبانیت و بالتبع خشونت 
به وجود آمده در دنیــای حقیقی و مجازی 
می توان چند ویژگی عمده چون؛ احســاس 
عقــب ماندن از دیگــران و عقب ماندن از 
ســهم طبیعی خود در جامعــه، بیکاری و 
به  تزریق خشونت  معیشــتی،  مشــکلات 
دلیل اپیدمی رفتاری جامعه، تاثیر رســانه ها 
و از همه مهم تر عدم فرهنگســازی صحیح 
برشمرد. در این میان بد نیست به این نکته 
نیز اشــاره کنیم که التهــاب جامعه از نظر 
اقتصادی و سیاسی، رابطه متقابلی با میزان 
خشــونت دارد و چه بسا که عدم عصبانیت 
نه تنهــا بازیرســاختها فرهنگــی بلکه با 
زیرساختهای سیاسی و اقتصادی نیز ارتباط 
دارد.شایان ذکر است در این گزارش بسیار 
دوست داشــتیم که مواردی از برخوردهای 
کلامی در خیابان هــا و همچنینکامنت ها و 
پســتهایی را بیاوریم که نمونه مصداقی از 
این اتفاقات باشــد؛ اما توضیح مکرر بود و 
بدون شک همه ما بارها با این قبیل اتفاقات 

مواجه شده ایم.

فریمانی: متاسفانه 

جامعه ما با »بازتولید خشم« 

مواجه است. بدین معنی 

که مدام مردم در شرایطی 

قرار می گیرند که عصبانی 

می شوند و این خشن را نیز به 

دیگران منتقل می کنند

فرقانی: با کمرنگ شدن 

اخلاق در جامعه، حریم شخصی 

انسان ها نادیده یا مورد تجاوز 

قرار می گیرد و ارزش های 

اجتماعی سقوط پیدا می کند. 

بنابراین خشونت به طور طبیعی 

از دل این جامعه زاییده می شود
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خیابان ایثار تا سال آینده پیاده مدار می شود

رئیس کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــورای شهر مشــهد گفت: یکی از اهداف 
شــورای پنجم و کمیسیون در ســال آخر، تمرکز بر نهضت پیاده روسازی است چراکه علاوه 
جلوه دادن به شــهر، موجب ارتقاء نشاط اجتماعی نیز می شود؛ لذا براساس طرح مصوب و با 
هماهنگی و صورتجلسه امضاء شده بین کسبه و ساکنان خیابان ایثار با شهرداری، این معبر 

تا سال آینده پیاده مدار خواهد شد.
به گزارش صبح امروز سیدمسعود ریاضی در حاشیه بازدید از پیاده روسازی و مناسب سازی های 
انجام شــده در خیابان ایثار، اظهارکرد: ایثار یکی از خیابان های مهم در منطقه 4 شهرداری 

مشهد بوده که در آن فضای تجاری بسیار خوبی هم فراهم شده است.
وی با اشاره مناسب ســازی پیاده روهای خیابان ایثار که سال گذشته در دستورکار شهرداری 
منطقه قرار گرفته و به اتمام رسیده است، گفت: یکی از اهداف کمیسیون عمران، حمل ونقل 
و ترافیک شــورای شــهر مشــهد در ســال آخر فعالیت شــورای پنجم، تمرکز بر نهضت 
پیاده روسازی است چراکه علاوه جلوه دادن به شهر، موجب ارتقاء نشاط اجتماعی نیز می شود؛ 
لذا براساس طرح مصوب و با هماهنگی و صورتجلسه امضاء شده بین کسبه و ساکنان خیابان 
با شــهرداری، این معبر تا ســال آینده پیاده مدار خواهد شــد و اعتبار لازم برای این مهم در 

بودجه سال 99 لحاظ می شود تا وارد فاز اجرایی شویم.
رئیس کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر مشهد افزود: خیابان ایثار 500 
متر طول دارد و بدون شک پیاده مدار کردن این خیابان کسب وکار واحدهای تجاری را رونق 
بیشــتری می دهد و بافت نیز متاثر خواهد شــد؛ از این طریق خدمات در ســطح شهر توزیع 

عادلانه تری خواهند داشت و این بافت نیز از جلوه و جلای بیشتری برخوردار می گردد.
ریاضی یکــی از ویژگی های بارز و ارزشــمند مناسب ســازی پیاده روهای خیابــان ایثار را 
به کار گیــری تکنولوژی های نویــن بخاطر برخی محدودیت ها دانســت و تصریح کرد: این 
بهره گیری از تکنولوژی را در اســتفاده از نانو الیاف با ضخامت 3 ســانتی متر برای پوشــش 

سطح کانال ها شاهد هستیم.

تحقق شهر هوشمند در گرو خودکارسازی 
سیستمی حوزه شهرسازی است

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورای شهر مشهد گفت: اگر بخواهیم 
شعار شهر هوشــمند را در شهرداری 
باید در حوزه  الکترونیک محقق کنیم 
شهرســازی خودکارســازی سیستمی 
کامــل رخ دهــد و در فرآیندهــای 
پاســخگویی و تصمیم گیری مبتنی بر 
اعمال نظر، عامل انسانی کاهش یابد.

محمدهــادی مهدی نیــا در گفت وگو 
با ایســنا، در خصوص خودکارســازی 
سیستم شــهری و اســتفاده از بستر 
اینترنت در فرآیندهای صدور پروانه و 

پایان کار اظهار کرد: شــورای پنجم از ابتداء فعالیت خود بر روی ایجاد شهر هوشمند تمرکز 
کرده اســت. شهر هوشمند یعنی شــهری که در آن بیشتر امورات شــهر از طریق فناوری 

اطلاعات و ارتباطات، استفاده از اینترنت اشیاء و الکترونیکی کردن فرآیندها رخ می دهد.
وی با اشــاره به اینکه ایــن امر باید در قالب دولت الکترونیــک، دولت الکترونیک محلی و 
جمع آوری اطلاعات از طریق اینترنت اشــیا و سنسورها در زمینه خدمات شهری، حمل ونقل، 
شهرســازی و ... باشد، ادامه داد: اگر بخواهیم شعار شهر هوشمند را در شهرداری الکترونیک 
محقق کنیم باید در حوزه شهرســازی خودکارسازی سیستمی کامل رخ دهد و در فرآیندهای 
پاســخگویی و تصمیم گیری مبتنی بر اعمال نظر عامل انسانی کاهش یابد. خوشبختانه شهر 
مشــهد در سیســتم یکپارچه و الکترونیک کردن فرآیندهای شهرسازی سابقه خوبی داشته 

است.
مهدی نیا با بیان اینکه »برای اجرای سیســتم هوشــمند نیازمند برداشــتن گام های نهایی 
هســتیم«، گفت: در راستای تکامل ســازی این فرآیند تصمیم بر آن شد تا صدور مجوزهای 
شهرســازی و جانمایی پارکینگ ها از طریق سیســتم یکپارچه سازی شهرسازی امکان پذیر 
شــود که البته برای تحقق کامل این دو مورد نیاز به زمان هســتیم. متاسفانه هنوز تشکیل 

هیأت های فنی و به تبع آن تفاسیرانسانی در فرآیند تصمیم گیری دخیل است .
رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد با اشاره به اینکه »شورای پنجم 
برای تحقق شــعار خود که هوشمندسازی شهر مشهد است، این موارد را پیگیری کرد و دو 
مصوبــه را در این خصوص به تصویب رســانید«، ادامه داد: این مصوبه ها شــامل آیین نامه 
شــیوه رسیدگی کمیته فنی و شهرسازی مناطق شــهرداری مشهد و نحوه چگونگی ضوابط 

پارکینگ است.
وی در خصــوص نحوه اجــرای این دومصوبه، بیــان کرد: در مصوبــه اول یعنی آیین نامه 
شــیوه رسیدگی کمیته فنی و شهرســازی مناطق شهرداری مشــهد، تمام معیارهای نحوه 
پاسخگویی در کمیته های فنی به مدل تبدیل خواهد شد که این مدل ها متناسب با بافت های 
متفاوت شــهر مشهد به هفت گروه تقسیم می شــوند. در طی جلسات مختلف و با مشارکت 
شــهرداری های مناطق به یکسری دستورالعمل های اجرایی رسیده ایم که این دستورالعمل ها 
به عنوان شــیوه نامه  ملاک هــای تصمیم گیری و نحوه اقدام کمیته های فنی و شهرســازی 
شهرداری مشــهد مصوب شد. طبق قول های داده شده قرار است تا 15 آبان این مصوبه در 

سامانه یکپارچه شهرسازی شهرداری بارگذاری شود.
مهدی نیا با بیان اینکه »با وجود این ســامانه نیازی نیست شهروندان درخواست های خود را 
به کمیته فنی ببرند و در آن جا معطل شوند«، گفت: این سامانه به سرعت اطلاعات ملک را 
برداشت می کند و براساس ضوابط و قانون پیش بینی شده می تواند در کسری از ثانیه ضوابط 
پیشنهادی صدور پروانه را به مالک صادر کند. با توجه به اینکه نحوه ضوابط محاسبات مالی 
شهرداری مشــخص و نحوه بارگذاری نیز بر مبنای صدور ضوابط محاسبات اتفاق می افتد، 

شهروند بلافاصله می تواند فاکتور درآمدی خود در را سامانه ببیند.
وی درخصوص هوشمندســازی پارکینگ ها گفت: به کمک یکی از شرکت های دانش بنیان 
دانشــگاه  فردوسی توانســته ایم این سامانه را شبیه ســازی کنیم. در این سامانه تعداد پارک 
خودروی مجاز، نحوه ورود و خروج خودروها، شعاع های گردش، شیب  رمپ ها و نحوه استقرار 
خودروها کاملا مشخص می شود. همچنین این شبیه سازی سبب می شود در پایان کار، نیازی 
به کارشــناس برای بازید حضوری به حداقل برسد و تفاسیر عوامل انسانی حذف می شود. در 

چند ماه آینده این سامانه نیز بارگذاری خواهد شد.
رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شــورای شهر مشهد در خصوص زون فناوری ادامه 
داد: برای اولین بار شــهرداری توانسته است در شهر مشهد  کارخانه نوآوری ابداع کند. این 
کارخانه متشکل از شرکت های دانش بنیان، اســتارتاپ ها، توسعه دهندگان و شتاب دهندگان 
اســت. مزیت انتخاب این مکان نزدیکی به دانشگاه فردوسی است و در این مکان ایده ها به 

اجرا تبدیل خواهند شد.
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شــهردار منطقه 10 مشهدمقدس از آسفالت ۲۲ هزار مترمربع از معابر فرعی خیابان 
شهید فلاحی این منطقه خبر داد.

به گزارش صبح امروز، احمد حافظ با تاکید بر اینکه تامین امنیت شهروندان هنگام 
عبــور و مرور و ســاماندهی وضعیت معابر یکی از مهم ترین وظایف شــهرداری ها 
محســوب می شود؛ گفت: در این راستا عملیات بهســازی و روکش آسفالت برخی 
از معابر ســطح منطقه باهدف افزایش حال رفاه شــهروندان و مناسب سازی محیط 

شهری درحال اجرا می باشد.
وی با اشاره به اجرای عملیات روکش آسفالت ۲۲هزار متر مربع از معابر فرعی بولوار 
شهید فلاحی، افزود: متأسفانه نداشتن برنامه ریزی بعضی از اداره ها در اصول و زمان 

حفاری و بی توجهی در نظارت و رعایت نکردن اصول، علاوه بر ایجاد مشکل برای شهروندان، هزینه ترمیم و بهسازی را دو 
برابر می کند و موجب پایین آمدن کیفیت کار و نشست کردن نوارهای حفاری در درازمدت می شود.

شــهردار منطقه مشــهدمقدس10 تصریح کرد: رضایتمندی شهروندان سرمایه و تکیه گاهی برای شهرداری است و ما تلاش 
می کنیم تا با شناســایی بهتر نیازهای شــهروندان و برنامه ریزی به موقع و صحیح برای رفع آن ها، احســاس رضایت و رفاه 

آنان را افزایش دهیم.

مدیرعامل سازمان عمران شهرداری مشهد از اجرای آزمایشی آسفالت لایه نازک در 
مشهد جهت کاهش هزینه ها خبر داد.

به گزارش صبح امروز،  امیر سیاوش حجازی در این خصوص گفت: روش آسفالت 
لایه نازک در دنیا مرسوم است اما متاسفانه در کشور ما هنوز از آن استفاده درستی 
نشــده که ســعی داریم با اجرای آزمایشی آن در آینده از این روش به طور گسترده 

استفاده کنیم.
وی افزود: این آســفالت از مخلوط آسفالت کارخانه ای اصلاح شده پلیمری با دانه 

بندی میان تهی
)Gap Grad ( و با ترکیب پودر لاستیک های ضایعاتی شکل می گیرد.

وی اضافه کرد: در طرح بهسازی و روکش آسفالت به روش لایه نازک، ضخامت آسفالت حدودا ۲/5 سانتی متر است درحالی 
که در روش های عادی ضخامت بین 4 الی 5 سانتی متر می باشد.

مدیرعامل سازمان عمران شهرداری مشهد با بیان اینکه مهم ترین مزیت استفاده از این روش کاهش هزینه ها به دلیل عدم 
نیاز به تراش اســت، اظهارکرد: بهبود مقاومت لغزندگی در زمان بارندگی و مقاومت در برابر ترک های پوســت سوسماری از 

دیگر مزایای این روش است.

آسفالت 22 هزار متر مربع از معابر فرعی شهید فلاحی منطقه 10 اجرای آزمایشی آسفالت لایه نازک در مشهد جهت کاهش هزینه ها

صبح امروز قوانین، فرآیند، آثار و نخوه مواجه با تخلفات ساختمانی را تحلیل می کند:

تخلفات ساختمانی، مرگ تدریجی حقوق شهروندی
نویسنده:مهندس امین جمیلی دشت بیاض

تخلفات ساختمانی اصلی ترین 
ناهنجــاری در زیباســازی و 
از هم گسســتگی در چهره 
شــهری اســت.  با در نظر 
در  اصلی  عوامــل  داشــتن 
رویکرد سازندگان برای انجام 
توان  می  ساختمانی  تخلفات 

در حد زیادی از وقوع آن جلوگیری کرد. تخلفات ساختمانی 
عبارتند از همه بناهای احداثی ساختمانی که از شهرداری 
محل پروانه ســاخت اخذ کرده اند و بدون توجه به قوانین 
، مقررات شهرداری و شهرسازی اقدام به احداث بنا کنند 
یا از مفاد ماخوذه ســاختمانی عدول کرده و تغییراتی را در 
نقشه تصویبی شهرداری از حیث کسر )حذف( یا افزایش 

بنا ایجاد نمایند.
مرجع رسیدگی به تخلفات ساختمانی، کمیسیون ماده 100 
شهرداری هاست، که مهمترین تخلفات قابل رسیدگی در 
این کمیسیون عبارتند از تخلفات احداث بنای بدون پروانه، 
تخلف تراکم اضافی، تجاوز به معابر شــهری، تخلف عدم 
استحکام بنا، تخلف مهندســان ناظر، تغییرکاربری، عدم 
رعایت اصول فنی و بهداشــتی و ... و در آخر عدم احداث 

پارکینگ و غیر قابل استفاده بودن آن است.
 بــا توجه به تمام مباحث مطرح شــده، همچنان شــاهد 

تخلفات ساختمانی هستیم که اصلی ترین علل آن اقتصادی 
و اجتماعی است، علل اقتصادی عبارتند از افزایش قیمت 
زمیــن، افزایش قیمت مصالح و ســاختمان و افزایش راه 

اندازی صنایع خرد و کلان در اطراف کلانشهرهاست.
نقش کمیسیون ماده ۱۰۰ در بازدارندگی 

آیا در شــهر مشهد، کمیســیون ماده 100 توانسته نقش 
بازدارنــده ای برای تخلفات ســاختمانی ایفا نماید؟ قابل 
توضیح است که متخلفان ساختمانی با علم به این موضوع 
که بیشتر آرای کمیسیون به ســمت جریمه سوق دارند، 
در ساختمان ســازی تخلف می کنند و مطمئن هستند با 
توجه به قیمت تمام شده ساخت و مبالغ جریمه و یا حتی 
بــا تعلل در پرداخت جریمه برای آنها چندین برابر ســود 

خواهد داشت.
 اینگونه تخلفات آثار روانی زیادی بر روی شــهروندان و 
شرایط زندگی شهری می گذارد. سازندگان برای افزایش 
سود، باعث سیر صعودی قیمت منطقه ای ملک می شوند 
و در نتیجه توان خرید و یا اجاره املاک در ســطوح پایین 
و متوسط جامعه به شدت کاهش می یابد. علل اجتماعی 
شاملز برنامه دولت ها برای ساماندهی کمبود مسکن، شیوه 
برخورد شــهرداری، فرار از قوانیــن و مقررات و تخطی از 

حدود اختیارات قدرت است.
عوارض تخلفات ساختمانی

سرانه های شــهری برنامه ریزی نشده و کاسته شدن 

از کمیت و کیفیت خدمات شــهری در مناطق شهری، 
تخلفات تغییر کاربری که عمدتاً از کاربری مســکونی 
به کاربری تجاری و اداری یا صنعتی و بالعکس اســت، 
تغییــر در برنامه های دسترســی و افزایش بار ترافیکی 
شــهری در محورهای منتهی به محــدوده هایی که 
در آن تغییرات پیش بینی نشــده و غیــر مجاز در نوع 
اســتفاده از ســاختمان های شــهری خواهد شد و در 
آخر کمبود خدمات شــهری، فقر تســهیلات مورد نیاز 
جمعیــت، تغییر کیفیت های فضایی، محیطی، تخریب 
کاربری های فضای ســبز و زمین های کشــاورزی از 
 مهمتریــن آثار روانــی اجتماعی بر روی شــهروندان

 است.
حال سوال اینجاســت که آیا شهرداری می تواند تخلفات 
ســاختمانی را کنترل کند یا باتوجه به بیشتر بودن هزینه 
دریافتی در تخلفات نســبت به هزینــه دریافتی در پروانه 
های ساختمانی منبعی اســت برای کمسب درآمد بیشتر 

شهرداری ها؟
آیا بهتر نیست شهرداری با منطقی کردن و افزایش حقوق 
دریافت پروانه ساختمانی و به صفر رساندن نیاز تخلفات بر 
اســاس مناطق مختلف از هر گونه تخلفات ساختمانی که 
باعث ناهنجاری در شــکل ساختمان و خدمات اجتماعی 
می شــود، جلوگیری نمایند و سپس با ورود دستگاه های 
قضایی با عنوان ارتکاب جرم کیفری از هرگونه ناهنجاری 

جلوگیری شود؟
در آخر پیشــنهادها و راهکارهایــی اجرایی و عملیاتی که 
بتواند در جهت کاهش تخلفات ساختمانی در این مناطق 

شهری عمل نماید، را بررسی میکنیم:
*انجام صحیح وظایف توسط دستگاه های اجرایی اعم از 
شوراهای شهر و شهرداری ها نسبت به تخلفات ساختمانی.
 *کاهش وابستگی شــهرداری از کسب درآمد از طریق 

تخلفات ساختمانی.
*اجرای دستورالعمل های سختگیرانه نسبت به جلوگیری 

از تخلفات ساختمانی 
*عدم وجود تجدید نظر خواهی در احکام صادره از سوی 

کمیسیون ماده 100 از حکم تخریب به جرایم مالی.
*برخوردار بودن ضمانت اجرایی احکام صادره در کمیسیون 

ماده 100 همانند قوانین دادگاهی و مراجع قضایی 
*نظارت دقیق مهندسان ناظر بر ساخت و سازهای شهری
*برخورد قاطع با تخلفات عدم مجوز ســاخت و ســاز به 
پیمانکاران و شهروندانی که سابقه تخلف ساختمانی دارند 
*در نظــر گرفتن برخــی معافیت ها و امتیــاز ها برای 

سازندگان سازهای قانونمند 
*اطلاع رســانی حقوق شهرسازی به شــهروندان و آگاه 

سازی مردم از نتایج آتی تخلفات
 *تجدیدنظــر و به روز کردن قوانین ســاخت و ســاز با 

نیازهای جامعه

بوستان های خطی آفرین و آفرینش در محدوده 
شــهرداری منطقه چهار مشــهد افتتاح شد. به 
گزارش صبح امروز، این مراسم با حضور رئیس 
کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار، 
رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک، 
مدیرکل بهبود محیط زیست شهری، شهردار و 
مسئولان شهرداری منطقه 4 و جمعی از اهالی 

در بوستان خطی آفرینش برگزار شد.
دو بوســتان آفرینش )آوینی 8( و آفرین )حاشیه 
بزرگراه شــهید بابانظر( با مساحت 3 هکتار و با 
اعتبار 39 میلیارد ریال به بهره برداری رسیده و 

در اختیار شهروندان قرار گرفته است.
رئیس کمیســیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورای شهر مشــهد گفت: یکی از رویکردهای شورای 
پنجم، حرمت گذاری به فرزندان برخاســته از مناطق کم برخوردار است و لذا برهمین اساس، ب می گزینی 
منابــع انســانی را در اولویت کار خود قرار دادیم و منطقه 4 شــهرداری یکی از شــاخص ترین مناطق در 

پیاده سازی این رویکرد است.
رمضانعلی فیضی در مراسم افتتاح بوستان های محوری منطقه 4 شهرداری مشهد با بیان اینکه اساسی ترین 
هدف و محوری  ترین سیاست شورای پنجم، پراکنش توسعه عدالت محور و متوازن در همه پهنه های شهری 
است، اظهارکرد: در ابتدای فعالیت این دوره از شورای شهر و مدیریت شهری، منطقه 4 از حیث سرانه های 
فضای سبز شرایط مناسبی نداشت و تنها پس از گذشت 3 ماه از فعالیت دوره جدید، دو پارک لاله و نرگس 

را در سال 9۶ به بهره برداری رساندیم.
وی با بیان اینکه بهره برداری از این دو پارک حدود ۶ هکتار به مساحت فضای سبز منطقه 4 افزود، گفت: 
علاوه بر این بوســتان های دیگری چون پارک حاشیه ای شهید بابانظر و آفرینش نیز به بهره برداری رسیده 
است؛ دو بوستان دیگر در خیابان اقاقیا و خطیب نیز در دست احداث بوده و پیشرفت فیزیکی خوبی نیز دارد.
فیضی در ادامه صحبت های خود افزود: یکی از رویکردهای شــورای پنجم، حرمت گذاری به فرزندان شما 
مردم ساکن در مناطق کم برخوردار است؛ برهمین اساس، بومی گزینی را در اولویت کار خود قرار دادیم و لذا 
فردی برخاسته از همین منطقه بعنوان شهردار انتخاب شد و ایشان نیز همین رویکرد را در انتخاب کارکنان 

داشت و امروز بخش عمده ای از پرسنل فعال در منطقه برخاسته از همین محله ها هستند.
وی با تقدیر از پشــتکار و پیگیری مجدانه مسائل و مشکلات شهروندان توسط شهرداری منطقه، تصریح 
کرد: خوشبختانه در زمینه هایی چون عمران، حمل و نقل و ترافیک، فضای سبز، پیاده روسازی، تکریم ارباب 
رجوع و بومی گزینی منابع انســانی و توسعه زیرساخت ها، شهرداری منطقه 4 اقدامات خوبی انجام داده که 

بابت همه آنها تقدیر و تشکر می کنیم.

سرپرست شــهرداری منطقه پنج مشهد گفت: 
این منطقه دارای 30 هزار متر مربع معابر خاکی 
مصوب است که مقرر شــده همه این معابر تا 

پایان سال جاری، آسفالت شود.
به گزارش صبح امــروز، میلاد مرادنیا با حضور 
در مرکز ارتباطات مردمــی 137، در خصوص 
اولویت های پیش روی این منطقه اظهار کرد: 
حــذف معابر خاکی اولین اولویت منطقه پنج در 
مدت باقیمانده از ســال جاری است، در همین 
راســتا از ابتدای سال جاری تا کنون، 140 هزار 
متر مربع از معابر این منطقه روکش اســفالت 

شده که 10 هزار متر مربع از آن معابر خاکی بوده است.
وی افزود: همچنین منطقه پنج مشــهد دارای 30 هزار متر مربع معابر خاکی مصوب اســت که بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده در نظر داریم تا پایان سال جاری، تمام معابر خاکی مصوب این منطقه آسفالت شود.
 شــهردار منطقه پنج مشهد بیان کرد: رســیدگی به وضعیت معتادین متجاهر و بهبود سیما و منظر منطقه 
پنج به لحاظ وجود کلونی های معتادین متجاهر مانند آیلند میانی بزرگراه شــهید بابانظر در دستور کار قرار 
گرفته اســت که در همین راستا کمیته ساماندهی معتادان متجاهر با همکاری قوه قضائیه، نیروی انتظامی، 

پلیس راهور، بهزیستی، خانه سبز و شهرداری منطقه 5 تشکیل شده است.
مرادنیا در خصوص اقدامات انجام شده در این راستا نیز، گفت: تاکنون طی دو مرتبه جمع آوری، ۶5 معتاد 
متجاهر جمع آوری شــده و مقرر شده است این اقدام هر ۲0 روز یک بار تکرار شود البته با توجه به شیوع 

ویروس کرونا و ایجاد اشکال در نگهداری این افراد، نمی توان جمع آوری را تسریع کرد.
وی ادامه داد: مجموعه فرهنگی ورزشی و پایگاه بحران عباس آباد نیز با اعتباری بالغ بر 10 میلیارد تومان، 

تا دو ماه دیگر کلنگ زنی شده و در اوایل سال آینده، بخش ورزشی آن به بهره برداری خواهد رسید.
 در ادامه نیز احمد رمضانی فرخد، سرپرســت اداره ارتباطات مردمی شهرداری مشهد، عنوان کرد: در نیمه 
نخست سال جاری، سه هزار و 51۶ درخواست مردمی در منطقه پنج به ثبت رسیده است که از حیث تعداد 

درخواست ها، این منطقه رتبه دوازدهم در میان مناطق سیزده گانه را داراست.
وی افزود: 9 درصد از ســاکنان منطقه پنج مشــهد طی نیمه نخست سال جاری، در تماس با 137، به بیان 
درخواســت ها و مســائل خود پرداخته اند که نظارت بر ساخت و ســازها، رفت و روب و نظافت، توسعه و 

نگهداری فضای سبز و لکه گیری و روکش آسفالت، پرتکرارترین درخواست های آنان بوده است.
سرپرســت اداره ارتباطات مردمی شهرداری مشهد خاطرنشــان کرد: همچنین 95 درصد درخواست های 
ســاکنان منطقه پنج در 7۲ ساعت پاســخگویی شده و 89 درصد این درخواست ها نیز تا کنون انجام شده 

است. 
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 نادری از باشگاه بلژیکی رضایت نامه ندارد

دردسری دیگر در انتظار آبی ها؟
در حالــی که باشــگاه اســتقلال با محمد 
نادری قرارداد یک ســاله امضا کرده است 
اما این بازیکن از باشــگاه کورتریک بلژیک 

رضایت نامه ای دریافت نکرده است.
به گزارش ایسنا، هفته گذشته،  محمد نادری 
بازیکن فصل گذشته تیم فوتبال پرسپولیس 
با عقد قراردادی یک ســاله به اســتقلال 
پیوست و شاگرد محمود فکری در این تیم 

شد.
یکی از مســائل مهــم این انتقــال، انجام 
مذاکــرات لازم برای انتقال این بازیکن بود 
چون محمد نــادری بازیکن تیم کورتریک 
بلژیــک اســت و بــا قــرارداد قرضی به 

پرسپولیس آمده بود.
باشگاه اســتقلال در این رابطه توضیح داده 
وقتی  اســتقلال  باشگاه  است: مســئولان 
دیدند باشــگاه پرسپولیس نتوانست رضایت 

نامه نادری را از باشــگاه کورتریک بلژیک 
بگیرد و با این باشــگاه به توافق نرسید وارد 
عمل شدند و توانســتند رضایت نامه انتقال 
نادری را به اســتقلال بگیرنــد. مدافع چپ 
۲4 ســاله سابق پرسپولیس که از کورتریک 
بلژیــک به طور قرضــی دو فصل در جمع 
سرخ پوشــان بازی می کرد با مذاکراتی که 
با مســئولان آبی پوشان پایتخت داشت در 
نهایت پیشنهاد باشگاه استقلال را پذیرفت 
و با امضای قراردادی یکســاله به استقلال 

پیوست.
امــا طبق آخرین اطلاعات موجود، خبری از 
رضایت نامه باشــگاه بلژیکی مبنی بر انتقال 
قرضی این بازیکن به اســتقلال نیســت و 
طبق پیگیری های خبرنگار ایســنا، باشگاه 
کورتریک بلژیک می توانــد با این اتفاق از 
باشــگاه اســتقلال و محمد نادری شکایت 

کند.
نادر بیات، یکی از نزدیکان باشگاه کورتریک 
بلژیک، در گفت وگو با ایســنا، در این رابطه 
توضیــح داد: زمانــی که قــرارداد قرضی 
نادری با پرســپولیس به پایان رسید، باید به 
کورتریک بلژیک بازمی گشــت و آنجا خود 
را معرفی می کرد تــا در این رابطه تصمیم  
ایشان یک مدیربرنامه ای به  گرفته می شد. 
نام امیرهوشــنگ ســعادتی داشتند و عملا 
ایشان وظیفه داشــتند که برنامه های او را 
تنظیم کنــد. الان با این وضعیت باشــگاه 
کورتریک بلژیک می تواند به راحتی شکایت 
کند. قرار است آقای نادری با آقای سعادتی 
و باشــگاه کورتریک بلژیــک صحبت های 
لازم را انجــام دهند. در هــر صورت با این 
اتفاق زمینه لازم برای شــکایت این باشگاه 

وجود دارد.

او ادامــه داد: بازیکنان فوتبال ایران در این 
زمینه خیلی بی مســئولیت هســتند و با این 
کارها خــود را به دردســر می اندازند. فکر 
می کنم حدود ۲00 هــزار یورو بابت انتقال 
نادری باید پرداخت شــود. رضایت باشگاه 
بلژیکی باید از طریق مدیربرنامه اش ممکن 
شود. تا اجازه باشگاه بلژیکی و رقم مورد نظر 
گرفته نشود، نادری نمی تواند برای استقلال 
بازی کند و باشــگاه بلژیکــی می تواند هم 
از محمد نادری و هم از باشــگاه اســتقلال 
شــکایت کنــد. در اروپا وقتــی بازیکنی با 
تیمی قرارداد می بندد تا تاریخ پایان قرارداد،  

بازیکن حق ندارد جای دیگری برود.
بیات در پایان گفــت: زمان نقل و انتقالات 
بلژیک نیز به پایان رســیده اســت و با این 
وجود این بازیکن عملا متعلق به کورتریک 
بلژیک است اما در ایران زمان نقل و انتقالات 

هنوز وجود دارد و باید دید چه مذاکراتی در 
این رابطه صورت می گیرد. کلید این مساله 
دست باشگاه کورتریک بلژیک است و باید 
این باشــگاه پول انتقال محمــد نادری را 
دریافت کند تا رضایت نامه اش را صادر کند. 
من به باشگاه استقلال این مساله را گوشزد 
کردم تا هر چه سریع تر دست به کار شوند.

با توجه بــه اتفاقات پیش آمــده، باید دید 
چه سرنوشــتی در انتظار آبی پوشان پایتخت 
است. تا اینجای کار هیچکدام از مسئولان 
اســتقلال برای شفاف ســازی این مســاله 
پاســخگو نبوده اند و مدیران اســتقلال در 
حالی که می دانســتند هنوز رضایت نامه این 
بازیکن صادر نشده است، قرارداد  خود را با 
این بازیکن رســانه ای کردند و با این اتفاق،  
شاید یک شکایت و یک بدهی دیگر به انبوه 

بدهی های ارزی استقلال اضافه شود.

اعلام برنامه جدید هفته اول لیگ برتر فوتبال
برنامه جدید هفته اول لیگ برتر فوتبال در فصل 1400-1399 اعلام شد.

به گزارش ایســنا و به نقل از ســازمان لیگ فوتبال ایران، برنامه جدید هفته اول لیگ برتر 
فوتبال به شرح زیر است:

جمعه ۱۶ آبان ۱۳99
ذوب آهن اصفهان – فولاد خوزستان – ساعت 1۶:30- ورزشگاه فولاد شهر اصفهان

سایپا تهران – پرسپولیس – ساعت 1۶:30- ورزشگاه دستگردی تهران
آلومینیوم اراک – نساجی مازندران – ساعت 1۶:40- ورزشگاه امام خمینی )ره( اراک

تراکتورتبریز- نفت مسجدسلیمان – ساعت 1۶:45- ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز
شنبه ۱7 آبان ۱۳99

شهرخودرو مشهد – ماشین سازی تبریز – ساعت 15:50- ورزشگاه امام رضا)ع( مشهد
گل گهرسیرجان – فولاد مبارکه سپاهان – ساعت 1۶:۲0- ورزشگاه امام علی)ع( سیرجان

استقلال– مس رفسنجان – ساعت 1۶:30 - ورزشگاه آزادی تهران
صنعت نفت آبادان – پیکان تهران – ساعت 1۶:45- ورزشگاه تختی آبادان

جلسه بشار رسن با سرپرست مستعفی 
باشگاه پرسپولیس

بشــار رسن هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس روز با مهدی رسول پناه جلسه ای را برگزار 
کرد.

 به گزارش تســنیم، بشار رســن هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس دیروز در دفتر باشگاه 
پرسپولیس حاضر شد و جلسه ای را با مهدی رسول پناه سرپرست مستعفی این باشگاه برگزار 

کرد.
رســول پناه پس از کناره گیری از سرپرستی باشگاه پرسپولیس، دیروز برای نخستین بار دوباره 

به ساختمان این باشگاه بازگشت تا جلسه ای را با هافبک عرقی سرخپوشان برگزار کند.
بشار رسن پس از پایان جلسه ای ۲ ســاعته، بدون صحبت با خبرنگاران ساختمان باشگاه را 

ترک کرد.

زمان و مکان بازی ایران و بوسنی اعلام شد
برگزاری دیدار دوستانه تیم ملی مقابل تیم ملی بوسنی و هرزگوین قطعی شد.

به گزارش ایســنا، بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته و تفاهم رسمی امروز )سه شنبه( میان 
فدراســیون های فوتبال ایران و بوسنی  و هرزگوین، تیم ملی فوتبال ایران در اردوی آبان ماه 

خود در یک دیدار دوستانه در سارایوو در برابر تیم ملی بوسنی قرار خواهد گرفت.
این مسابقه روز پنجشنبه ۲۲ آبان ماه سال جاری در ورزشگاه 34500 نفری اسیم فرهاتوویچ 

سارایوو به انجام خواهد رسید.
ســاعت برگزاری این دیدار 18 به وقت محلــی )۲0:30 به وقت تهران( خواهد بود و مطابق 
توافــق صورت گرفته به جهت حفظ پروتکل های بهداشــتی بدون حضور تماشــاگر برگزار 

می شود.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
. برابـر رای شـماره 1399۶030۶۲71000۲14 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک مشـهد منطقه پنـج تصرفـات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسـین حسـن 
زاده سـنگ آتش فرزند محمد به شـماره شناسـنامه ۲ صادره از مشـهد در ششـدانگ اعیان یک باب سـاختمان مشـتمل بر دو دربند 
مغـازه بـه مسـاحت 90 متـر مربـع قسـمتی از پـلاک 49  اصلی بخـش  9 واقع در خیابان شـهید آوینـی 39 –خیر آبـادی ۲7 پلاک 
۲4۲ اعیـان متعلـق بـه خـود متقاضـی وعرصـه موقوفـه میـرزا محمـد محسـن رضوی محـرز گردیده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهی بـه مدت دو ماه اعتـراض خود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ 
رسـید، ظـرف مـدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صورت 
انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. م.الـف575 تاریخ انتشـار نوبت اول: 

1399/7/۲۲. تاریـخ انتشـار نوبت دوم: 1399/8/7
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
. نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصـوب 1390/9/۲0 و 
برابـر رای شـماره 1399۶030۶00۶001718 هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
تربـت حیدریـه تصرفـات  مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی خانـم آزاده رضائـی  فرزند علیرضـا به شـماره شناسـنامه 0۶90۲1۶491 
صـادره از تربـت حیدریـه نسـبت به دودانگ مشـاع از ششـدانگ یک قطعه زمیـن مزروعی به مسـاحت 700000 متر مربع قسـمتی 
از پلاکــ  شـماره ۲ تفکیکـی از یـک فرعـی اراضـی محمد آبـاد پلاک ۲03 اصلـی وقسـمتی از باقیمانده پلاک ۲03 اصلـی واقع در 
خراسـان رضـوی بخـش پنج حـوزه ثبت ملک تربـت حیدریه از کل مالکیت مشـاعی متقاضی وخریداری از حسـین جعفری وحسـن 
محمـد حسـینی ومصطفی حسـینی وبرابـر شـماره 1399۶030۶00۶001719 هیات اول موضـوع ماده یک قانون مذکور مسـتقر در 
واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک تربـت حیدریه تصرفـات مالکانـه وبلامعـارض متقاضی خانم النـاز رضائی بـه ولایت پـدرش علیرضا 
بشـماره شناسـنامه 0۶907۶8990 صـادره از تربـت حیدریـه نسـبت بـه دو دانگ مشـاع از ششـدانگ یـک قطعه زمیـن مزروعی به 
مسـاحت 700000 مترمربـع قسـمتی از پـلاک شـماره ۲ تفکیکـی از یـک فرعـی اراضی محمد آبـاد  پلاک ۲03 اصلی وقسـمتی از 
باقیمانـده پـلاک ۲03 اصلـی واقـع در خراسـان رضوی بخـش پنج حوزه ثبـت ملک تربت حیدریـه از کل مالکیت مشـاعی متقاضی 
و خریـداری از حسـین جعفری وحسـن محمد حسـینی ومصطفی حسـینی وبرابـر رای شـماره 1399۶030۶00۶0017۲0 هیات اول 
موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبـت ملک تربـت حیدریه تصرفـات مالکانـه وبلامعـارض  متقاضی 
خانـم الهـام رضائـی فرزنـد علیرضـا بشـماره شناسـنامه 1040 صـادره از تربـت حیدریه نسـبت به دودانگ مشـاع از ششـدانگ یک 
قطعـه زمیـن مزروعـی به مسـاحت 700000  متر مربع قسـمتی از پلاک شـماره ۲ تفکیکـی از یک فرعی اراضی محمـد آباد پلاک 
۲03 اصلـی وقسـمتی از باقیمانـده پـلاک ۲03 اصلـی واقـع در خراسـان رضـوی بخش پنـج حوزه ثبت ملـک تربت حیدریـه از کل 
مالکیـت مشـاعی متقاضـی و خریـداری از  حسـین جعفـری  وحسـن محمد حسـینی و مصطفی حسـینی محرز گردیده اسـت. لذا به 
موجـب مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 قانون آئین نامـه مربوطه 
این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع 
بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهی تـا دو ماه اعتـراض خود را بـه ایـن اداره ثبت محل 
وقـوع ملـک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد.  معترض باید  ظـرف یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت به 
دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهد که در ایـن صـورت اقدامات ثبـت موکول به 
ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلت قانونـی واصل نگـردد یا معتـرض، گواهی تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت به صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه 

متضـرر بـه دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار نوبت اول: 7/۲1/ 1399 . تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1399/8/7
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین  و وضعیت تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهـی موضـوع مـاده 3 و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف  و وضعیـت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
برابـر رای شـماره 1399۶030۶0۲۲00050۶ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حوزه  ثبـت ملک فریمـان تصرفات مالکانـه بلامعارض متقاضی آقای سـید مهـدی راعی مقدم 
فرزند سـید محمد بشـماره شناسـنامه 8۶9۲ صادره از فریمان دریک باب سـاختمان به مسـاحت  ۲۲9/05 متر مربع  پلاک  ۲401 
فرعـی از ۲7۶ اصلـی واقـع در بخـش 13 خریـداری از مالـک رسـمی آقای حسـن بهلولی محرز گردیده اسـت .لذا بـه منظور اطلاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مدت دو مـاه اعتـراض خود را بـه ایـن اداره تسـلیم وپس از 
اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خـودرا بـه مراجع قضایـی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت 
در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبت اول 

:1399/7/۲3.تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/8/7 
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهـی موضـوع مـاده 3 و مـاده 13 آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابر 
رای شـماره 1399۶030۶0۲۲000499 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ملـک فریمـان تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضـی  خانـم فرزانه نـدادادی فریمـان فرزند 
محسـن بشـماره شناسـنامه 084000۲38۶ صـادره از فریمـان دریـک بـاب سـاختمان بـه مسـاحت  ۲55/8۶ متـر مربـع  پـلاک 
4۲۲9/187۲۲ فرعـی از۲7۶  اصلـی واقـع در بخـش 13 از محل مالکیت رسـمی متقاضی محرز گردیده اسـت .لـذا به منظور اطلاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مدت دو مـاه اعتـراض خود را بـه ایـن اداره تسـلیم وپس از 
اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خـودرا بـه مراجع قضایـی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت 
در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبت اول 

:1399/8/7.تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/7/۲1 
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

 از پیکان هم می شود به اروپا رفت

ده ستاره ای که لیگ برتر را قال گذاشتند

کفاشیان: بازنشسته ها می توانند در انتخابات فدراسیون شرکت کنند

در فصل نوزدهم لیگ برتر 10 بازیکن به سایر لیگ ها پیوستند و 
لژیونرهای جدید فوتبال ایران نام گرفتند.

انتقالات  و  نقل  فصل  در  اگرچه  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
بیستمین دوره لیگ برتر انتقال چندان بزرگی پیشامد نکرد و در 
اصطلاح »بمبی« منفجر نشد، اما خروج بازیکنان از تیم هایشان 
به قصد لژیونر شدن سر و صدای زیادی در فوتبال ایران به پا 
کرد. یکی از دلایلی که بازیکنان فوتبال ایران علاقه به حضور در 
خارج از کشور پیدا کرده اند افزایش نرخ ارز بوده که دریافت حقوق 

دلاری را برای بازیکنان جذاب تر کرده است.
علیرضا بیرانوند

اولین خروجی لیگ نوزدهم بیرانوند بود که به علت طولانی شدن 
فصل فوتبالی و قرارداد با آنتورپ نتوانست فصل را با قرمزپوشان 
به پایان برساند. اتفاقی که باعث حاشیه های بسیاری شد و جدل 
او و رسول پناه مدیرعامل مستعفی پرسپولیس روی آنتن زنده ی 
صدا و سیما برای چند روزی در فضای مجازی وایرال شده بود. 
درون  حذفی  جام  و  لیگ  انتهای  تا  رادوشویچ  بیرو،  جدایی  با 
دروازه ی قرمزپوشان ایستاد که عملکرد پر فراز و نشیب او باعث 
شد گل محمدی در کنفرانس های مطبوعاتی از جدایی دروازه 
بان سابقش انتقاد کند. این ماجرا پس از پیوستن حامد لک و 
عملکرد فوق العاده اش در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا تکرار 
نشد و حالا به نظر  میرسد پرسپولیس جانشین مطمئنی برای 
یکی از ستاره های مهم این 4 سال دارد. او در آنتورپ هم هنوز 

فرصت بازی پیدا نکرده است و در انتظار اولین فرصت است.
مهدی ترابی

مهدی ترابی یکی از مهمترین استعدادهای فوتبال ایران در دهه 
گذشته، بالاخره اولین انتقالش را بعد از توفیق دوساله با پرسپولیس 
تیم موردعلاقه اش تجربه کرد. او قبلتر هم می توانست به بازار 
باشگاهی درجه دوی اروپا مثل بلژیک و پرتغال و یونان برود اما 
ترجیحش یک دوره حضور در پرسپولیس بود که در نهایت با 
مقداری دلخوری از این باشگاه جدا شد و به العربی قطر رفت. 
او برای شروع  رویایی در این کشور مشکلاتی مثل مصدومیت 
و قرنطینه داشته اما به زودی همان ستاره قابل انتظار لیگ ایران 

خواهد شد. هدف بعدی ترابی انتقال به یک لیگ معتبر است.
علی علیپور

پس از سال ها حرف و حدیث، بالاخره جدایی علیپور و لژیونر 
شدنش از فوتبال ایران اتفاق افتاد و او مقصد پرتغال را برای ادامه 

فوتبالش انتخاب کرد. جدایی او از پرسپولیس حاشیه های زیادی 
به دنبال داشت و حتی باعث استعفای گل محمدی از پرسپولیس 
هم شد. این بازیکن با سابقه آقای گلی در لیگ برتر ایران امیدوار 
است بتواند راهی که مهدی طارمی رفته را طی کند و خودش را 

در یک لیگ اروپایی مطرح کند. 
علیپور در ماریتیمو هنوز فرصت عرض اندام پیدا نکرده اما با توجه 
به سن و سالش هنوز شانس های زیادی برای او وجود دارد تا 

توانایی هایش را در پرتغال نیز به نمایش بگذارد. 
روزبه چشمی

روزبه چشمی در کمتر از یک ماه پس از تمدید قرارداد با استقلال 
از این تیم جدا شد و به تیم امصلال پیوست. چشمی فصل پیش 
امر  این  که  بود  قطر  ستارگان  لیگ  به  پیوستن  آستانه  در  نیز 
محقق نشد. مدافع مورد علاقه کی روش در بدو ورودش یکی 
از بازیکن های ثابت ام صلال شده و روزهای خوبی را پشت سر 
این  مرادمند جایگزین  نیز محمدحسین  استقلال  در  می گذارد. 
بازیکن شده تا جدایی اش خللی در خط دفاعی استقلال به وجود 

نیاورد.
علی قربانی

یکی از عجیب ترین لژیونرهای تاریخ فوتبال ایران مطمئنا علی 
تیم  هم  هم زمان،  صورت  به  که  بازیکنی  بود.  خواهد  قربانی 
تا مردادماه  او  را.  تیم ملی اش  تغییر داد و هم  را  باشگاهی اش 

در ایران و تیم سپاهان بازی کرد، و کمتر از دو ماه بعد به لیگ 
با  مونته نگرو  برابر  را  بازی ملی اش  اولین  و  پیوست  آذربایجان 
لباس تیم ملی آذربایجان انجام داد. این بازیکن در ابتدا با کمک 
فدراسیون فوتبال آذربایجان توانست پاسپورت کشور آذربایجان را 
دریافت کند و در ادامه جیانی دی بیاسی ایتالیایی که اخیرا سرمربی 
فوتبال  فدراسیون  پیشنهاد  این  از  شده،  آذربایجان  ملی  تیم 

آذربایجان استقبال کرد و قربانی را به اردوی تیم ملی فراخواند.
 پیش از این کشتی گیران و تکواندو کاران ایرانی سابقه عضویت 
اولین  قربانی  علی  اما  داشتند  را  آذربایجان  ملی  تیم های  در 
فوتبالیست ایرانی است که برای تیم ملی این کشور بازی می کند. 
قربانی هم چنین در تیم باشگاهی اش، سومقاییت وضعیت خوبی 
را پشت سر می گذارد و یکی از گلزنان برتر لیگ آذربایجان است. 

شهریار مغانلو
مهاجم ۲5 ساله پیکان که یکی از بهترین گلزنان فصل پیش 
مانند  به  غیرمنتظره،  انتقال  یک  در  بود  برتر  لیگ  رقابت های 
چند بازیکن دیگر فوتبال ایران، به پرتغال نقل مکان کرد و به 
تیم سانتاکلارا پیوست. برای بازیکنی که به واسطه حضور در 
تیم پیکان چندان در چشم رسانه ها نبود، پیوستن به یک تیم 
از سطح اول فوتبال پرتغال می تواند انتقال بزرگی باشد. مغانلو 
هنوز نتوانسته در این تیم پرتغالی فرصت بازی پیدا کند، اما انتظار 
درخشش و سورپرایز مجدد فوتبال دوستان ایرانی از سوی این 

بازیکن دور از تصور نیست.
شجاع خلیل زاده

گل سر سبد فصل نقل و انتقالات فوتبال ایران، جدایی شجاع 
خلیل زاده از تیم پرسپولیس و پیوستنش به تیم الریان بود. او در 
حالی که می توانست قراردادش را بعد از پایان رقابت های لیگ 
فسخ کند، تصمیم گرفت همراه پرسپولیس به رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا برود. شجاع با بازی های فوق العاده و درخشان 
اما  خود، زمینه صعود قرمزپوشان به فینال آسیا را فراهم آورد 
از خاطر طرفداران  را  اخیر  اتفاقات  یک جدایی پر حاشیه تمام 
پرسپولیس برد. حاشیههای جدایی شجاع از پرسپولیس حتی منتج 
به آن شد که رسول پناه سرپرست باشگاه پرسپولیس از سمتش 
استعفا دهد. به هر روی الریانی ها خوشحال از به خدمت گرفتن 
یکی از بهترین مدافعین آسیا در انتظار درخشش مجدد در لیگ 

ستارگان قطر هستند.
آدام همتی

آدام همتی فوتبالیست جوان دو ملیتی فوتبال ایران و اتفاقا نوه ی 
سعید راد بازیگر با سابقه سینمای ایران است. همتی که سابقه 
حضور در پرسپولیس را دارد و حتی با این تیم فینال آسیا را هم 
تجربه کرده است، سال گذشته به پارس جوبی پیوست و در این 
تیم توفیق چندانی پیدا نکرد. همتی تصمیم گرفت فوتبالش را 
در خارج از مرزهای ایران ادامه دهد و همراه علی قربانی به تیم 

سومقاییت آذربایجان پیوست. 
مسلم مجدمی

مسلم مجدمی وینگر ۲4 ساله صنعت نفت آبادان آخرین لژیونر 
فوتبال ایران بود که به تیم دسته دومی المعیذر در فوتبال قطر 
پیوست و هم بازی مهرداد پولادی در این باشگاه شد. پولادی 
که سال هاست در قطر حضور دارد و به واسطه پرونده معروف 

سربازگیت دیگر علاقه به بازگشت به ایران ندارد.
محمدرضا آزادی 

مهاجم جوان تیم تراکتور که یکی از استعدادهای فوتبال ایران در 
سال های گذشته نام برده می شد در یک انتقال غافلگیر کننده به 
فوتبال یونان رفت و به تیم پانتولیکوس این کشور پیوست. آزادی 
که به تازگی ۲1 ساله شده است می تواند با درخشش در لیگ 
یونان بیش از گذشته در چشم باشد و مقدمات پیوستن به تیم های 
بزرگتر را فراهم آورد. لیگی که کریم انصاری فر، مسعود شجاعی و 

احسان حاج صفی نیز سابقه خوبی از حضور در آن دارند.

اساسنامه  اصلاح  اتمام  از  فوتبال  فدراسیون  رئیس  نایب 
نیمه  تا  فدراسیون  این  انتخابات  برگزاری  و  فوتبال  فدراسیون 
رفع  درباره  ایسنا،  با  گفت وگو  در  کفاشیان  داد.علی  خبر  دی 
برگزاری  زمان  تعیین  و  فوتبال  فدراسیون  اساسنامه  ایرادهای 
مجمع عمومی  گفت: پیشنهادهای مدنظر فیفا را قبول کردیم. 
مهم  فوتبالی  سابقه  که  بود  گفته  مثلا  نبود.  هم  مهمی  چیز 
نیست و ما هم قبول کردیم. مهم این است که چه کسی در 
مجمع بیشترین رای را می آورد. یک زمانی می گفتند کفاشیان 
اما الان فیفا می گوید مهم  بیاید  نباید به فوتبال  از دوومیدانی 
نیست.وی ادامه داد: مغز فیفا به این چیزها می رسد. من برای 
مملکت زحمت کشیده بودم و ۲0 سال رئیس فدراسیون، معاون 
ورزشی  سابقه  با  و  بودم  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل  و  وزیر 
هم  نتیجه گیری  در  الحمدالله  بودم.  آمده  فدراسیون  به  کاملی 
بسیار موفق بودم و در کار مربیان دخالت نمی کردم که فلان 

کار را بکن یا این کار را نکن. ولی عده ای می گفتند کفاشیان 
کرد:  خاطرنشان  فوتبال  فدراسیون  رئیس  نیست.نایب  فوتبالی 
مدیرانی هستند که در کار مربی دخالت می کنند و حتی بازیکنی 
را برخلاف میل مربی جذب می کنند. این کارها در شان مدیر 
تیم نیست. مدیر باید ساختارهای باشگاه را درست کند و وظیفه 

خودش را بداند. البته در آخر هم زمین می خورند.
فدراسیون یک سال مهلت دارد که به طور قانون 

خصوصی شود
کفاشیان درباره اینکه اصلاح پرونده اساسنامه فدراسیون فوتبال 
را باید نهایی بدانیم گفت: البته هنوز به طور کامل بسته نشده 
است. بعد از انتخابات، رئیس و اعضای هیات رئیسه یک سال 
فرصت دارند تا فدراسیون فوتبال در قانون به صورت خصوصی 
برگزاری  برای  لازم  کارهای  الان  برسانند.  ثبت  به  مستقل  و 
اساسنامه  فرصت  اولین  در  است  قرار  و  شده  انجام  انتخابات 

تصویب و انتخابات برگزار انجام شود.
انتخابات فدراسیون باید تا نیمه دی برگزار شود

نایب رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سوال که طبق 
گفته فیفا، انتخابات باید تا نیمه دی برگزار شود، گفت: بله باید 
تا قبل از اتمام سال ۲0۲0 انتخابات برگزار شود و تیم مدیریتی 
جدید فدراسیون فوتبال را تحویل بگیرد.وی در واکنش به اینکه 
آیا اساسنامه اصلاحی برای تایید باید به فیفا ارسال شود یا خیر، 
تاکید کرد: نیازی به تایید فیفا نیست. ایرادها رفع شده و باید در 
مجمع عمومی به تایید برسد.کفاشیان همچنین درباره جزییات 
هم  من  گفت:  مجمع  در  حاضر  نفرات  تعداد  و  اساسنامه  این 

اساسنامه را ندیده ام. منتظرم برای خود من هم بفرستند.
بازنشسته ها می توانند در انتخابات شرکت کنند

سنی  سقف  برداشتن  درباره  فوتبال  فدراسیون  رئیس  نایب 
این  مغایرت  و  فوتبال  فدراسیون  انتخابات  در  شرکت  برای 

کرد:  اظهار  ورزش  در  بازنشستگان  بکارگیری  منع  با  قانون 
قانون بازنشستگی شامل رئیس و دبیرکل است که کار اجرایی 
داشته  رئیسه حضور  هیات  در  می توانند  بازنشستگان  می کنند. 
با  اینکه  به  واکنش  است.در  برداشته شده  باشند. شرایط سنی 
می توانم  گفت:  کرد،  خواهد  شرکت  انتخابات  در  حساب  این 
شرکت کنم اما تمایلی ندارم. با برداشتن شرایط سنی موانع از 
بین رفته اما خودم مایل به حضور در فدراسیون نیستم.کفاشیان 
درباره اینکه در این صورت ممکن است اعضای مجلس و دولت 
معترض  فوتبال  فدراسیون  در  بازنشسته ها  حضور  به  مجددا 
شوند گفت: در هر حال فیفا یک سال وقت داده تا فدراسیون 
بازنشسته ها می توانند  این صورت  در  و  فوتبال خصوصی شود 
برای ریاست فدراسیون هم اقدام کنند. در حال حاضر هم فقط  
بازنشستگی  قانون  اجرایی شامل  و سمت های  دبیرکل  رئیس، 

هستند.
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 کنایه توئیتری مطهری به مکرون
علی مطهری، نایب رئیس اسبق مجلس شورای اسلامی با انتشار 
مطلبی در توئیتر به اظهارات اخیر رئیس جمهور فرانســه واکنش 
نشــان داد: مطهری در این رابطه نوشــت: »از نظر آقای مکرون 
کاریکاتور تمســخر آمیز و موهن آزادی بیان و اصول لائیتیســه 
است. اشکال در نارســایی مفاهیم فلسفی اروپاست« »در اخلاق 
جنســی هم برهنگی را مشــمول آزادی می دانند. به تعبیر استاد 
مطهری، دموکراسی و آزادی غربی حیوانیتِ رها شده است و نوع 

اسلامی آن اسلامیتِ رها شده است.«

 جلسه مجمع روحانیون با خاتمی برای ورود به انتخابات 
۱۴۰۰

روابــط عمومــی مجمع روحانیــون مبارز اعلام کــرد که مجمع 
روحانیون مبارز در ادامه جلســات نوبه ای خود دیروز )پنجم آبان(
جلسه مجازی اســکایپی به ریاست رئیس دولت اصلاحات برگزار 
کرده است. بنا به گزارش روابط عمومی این مجمع، در این جلسه 
پس از ارائه اخبار سیاســی و فرهنگی، مشکلات حاد اقتصادی و 
معیشتی مردم و عوامل دور و نزدیک آن مورد بحث و گفتگو قرار 
گرفت و ســپس گزارشی از آخرین نظرسنجی از میزان تاب آوری 
اجتماعی که گزارش مهمی بود به جلســه ارایه شد. دستور اصلی 
جلســه موضوع انتخابات ریاست جمهوری پیش روی بود و اولین 
نکته مهمی که مورد توجه قرار گرفت. حراســت از اصل اساســی 
انتخابــات و نقش مردم به عنوان نمــاد جمهوریت نظام و از بین 
بردن موانــع انتخابات واقعی و آزاد بود. بــه گفته روابط عمومی 
مجمع روحانیون مبارز، مجمــع کمیته ای از اعضای خود را مامور 
کرد که شرایط انتخاباتی مردمی و آزاد را بررسی و برنامه ای برای 
ورود مؤثر مجمع در بحث انتخابات و شــرائط لازم برای مشارکت 

فعال تهیه و در جلسه آتی مجمع ارائه کنند.

صوفی: شانس بذرپاش برای پیروزی در انتخابات صفر است
عضو شــورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان گفــت: بذرپاش با 
مخالفــان جــدی مواجه بوده و شــانس او در انتخابات ریاســت 
جمهوری صفر اســت.علی صوفی عضو شــورای سیاست گذاری 
اصلاح طلبان در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به 
مطرح شــدن نام مهرداد بذرپاش برای انتخابات ریاست جمهوری 
آینده اظهار کرد: زمانی که انتخابات حداکثری باشد، آقای بذرپاش 
شانســی در انتخابات نــدارد.او افزود: زمانی که موضوع ریاســت 
دیوان محاسبات مطرح شــد، حرف و حدیث های زیادی در مورد 
صلاحیت، شرایط احراز، سوابق و مدارک تحصیلی بذرپاش مطرح 
بود و هنوز هم همان شــبهات حتی از سوی خود اصولگرایان وارد 
است.عضو شورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان بیان کرد: آقای 
بذرپاش با مخالفان جدی مواجه بوده و هســت و شانس او برای 
شرکت کردن و پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری صفر است.

صوفی گفت: تکثر نامزدها برای هر انتخاباتی امری طبیعی است، 
در حال حاضر ۲ جریان سیاســی اصولگرا و اصلاح طلب در کشور 
وجود دارند که تحت عنوان چپ و راســت با یکدیگر در انتخابات 

رقابت می کنند.

توضیحات واعظی درباره جریمه 5۰ هزارتومانی افراد 
بدون ماسک

رئیس دفتر رئیس جمهور توضیحاتی درباره جریمه 50 هزار تومانی 
برای افرادی که از ماســک اســتفاده نمی کنند ارائه کرد.محمود 
واعظــی رئیس دفتر رئیس جمهور در پاســخ به انتقادات پیرامون 
شــیوه اجرای جریمه برای عدم رعایت پروتکل های بهداشــتی، 
گفت: قطعاً این )دســتور( کار کارشناسی بوده است.وی ادامه داد: 
این موضوع پیشــنهادی بوده که در جلسات متعددی که در وزارت 
کشــور گذاشته اند و بعد این پیشــنهاد وزارت کشور به یک جلسه 
کوچکتری آمده و در آنجا بحث شــده و نتیجه آن به ســتاد ملی 
آمده است. رئیس دفتر رئیس جمهور خاطرنشان کرد: البته نیروی 
انتظامی درســت می گوید که زیر ساختی برای دریافت جریمه 50 
هزار تومانی ندارد. نیــروی انتظامی می گوید از زمانی که تصویب 
می شــود تا وقتی که کدگذاری، ابلاغ و توجیه شود، زمان می برد 
که حرف درســتی اســت. واعظی تصریح کرد: این به معنای آن 
نیست که قبل از تصویب کار کارشناسی روی این طرح نشده، بلکه 
از زمان تصویب تا اجرا دارای پروسه ای است که انجام شده است.

تست کرونای سردار حاجی زاده مثبت شد
برخی اخبار حاکی اســت که سردار حاجی زاده فرمانده هوافضای 
ســپاه ایران به ویروس کرونا مبتلا شــده است. حسب اطلاعات 
رویداد۲4 سردار حاجی زاده شب گذشته در یکی از بیمارستان های 
نظامی تهران بستری شــده است.در جریان شیوع کرونا در ایران، 
سردار حاجی زاده از ستاد های مختلف مردمی مبارزه با کرونا بازدید 
کرده بود. ســپاه در جریان شیوع ویروس کرونا گروه های جهادی 
زیادی برای مقابله با این ویروس تشــکیل داده که احتمالا برخی 
اعضای آن نیز در سرکشی ها یا بازدید های مختلف به کرونا مبتلا 
شده اند.سردار ناصر شعبانی نخستین فرمانده باسابقه سپاه و معاون 
عملیات ســابق قرارگاه ثارالله تهران بود که به کرونا مبتلا شــد و 
البته به خاطر شدت بیماری درگذشت. پس از او فرزاد تذری معاون 
اسبق اداره سیاسی سپاه و از مســئولان اطلاعات سپاه پاسداران 
نیــز بر اثر ابتلا به کرونا درگذشت.ســردار خلبان امیر رامخو یکی 
از فرماندهان ارشــد ســپاه نیز بر اثر ابتلا بــه ویروس کرونا جان 
خود را از دســت داد. همچنین سرهنگ فرهاد دبیریان از اعضای 
سپاه پاســداران ایران نیز بر اثر کرونا در سوریه جان باخته است.
شنیده ها نشــان می دهد که حال عمومی سردار حاجی زاده وخیم 
نیست و او تحت نظر پزشک در حال مداواست و احتمالا به زودی 

ترخیص خواهد شد.

ابتکار کاندیدای ریاست جمهوری می شود؟
معاون زنان و امور خانواده ریاســت جمهوری گفت: برنامه ای برای 
ثبت نــام در انتخابات ریاســت جمهوری ندارم.معصومه ابتکار در 
گفت وگو با ایلنا، درباره گفته های سخنگوی شورای نگهبان مبنی 
بر اینکه »ثبت نام خانم ها در انتخابات ریاســت جمهوری بلامانع 
اســت و بحث های دیگر آن هم باید به تدریج حل شــود«، گفت: 
قبلا هم خانم ها در انتخابات اعــلام کاندیداتوری کرده بودند؛ به 
طور مثال در گذشــته خانم طالقانی ایــن کار را انجام داده بودند 
و ایــن چیز جدیدی نیســت.معاون زنان و خانواده نهاد ریاســت 
جمهوری در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا بــا این گفته ها 
می توانیم پس از گذشــت 40 ســال از انقلاب شاهد حضور یک 
خانم در رأس قوه مجریه باشــیم، عنوان کرد: این ســوال را باید 
از شورای نگهبان پرســید. اگر آنها ایرادی به این موضوع نداشته 
باشند، خانم ها می توانند رئیس جمهور شوند.وی با بیان اینکه قانون 
اساســی ظرفیت حضور زنان در امور سیاســی را مشخص کرده 
اســت، عنوان کرد: اگر مذاکرات قانون اساســی را هم نگاه کنید، 
مشــاهده خواهید کرد که قانون گذار اصلا بــا همین هدف کلمه 
رجال را نوشــته است که قابلیت استفاده دوگانه داشته باشد، برای 
همین هم به نظر من مانعی از قبل نبوده اســت.ابتکار در پاسخ به 
ســوالی دیگر مبنی بر این که در شــرایطی که برخی ادعا می کنند 
مســئولان نمی توانند کشور را اداره  کنند، آیا یک رئیس جمهور زن 
می تواند این کار را انجام دهد، گفت: اولا من این را قبول ندارم که 
مســئولان نمی توانند کشور را اداره کنند، مسئولان در سخت ترین 
شــرایط کشور را جمع کردند، آقای رئیس جمهور در حال حاضر در 
شرایط بسیار سخت که بی شــباهت با روزهای اول جنگ نیست، 

کشور را اداره می کند. 

خارج شدن از لیست سیاه FATF کار سختی است
ســخنگوی دولت گفت: ما می توانستیم و می توانیم لوایح اف ای 
تی اف که در مجلس رد شــد را دنبال کنیم. به رغم مشکلاتی که 
در حوزه مالی ایجاد می شــود این لوایح تصویب نشد. مثل روزی 
کــه می گفتند بلافاصله از برجام بیاید بیرون که حرف غلطی بود.
مشکل ما این است که کشورهایی که در تحریم با ما ایستادند می 
گویند در موضوع لیست سیاه اف ای تی اف و قواعد پولشویی نمی 
توانیم کنارتان باشــیم.خارج شــدن از این لیست سیاه کار سختی 
است. امیدواریم با تلاش همکارانمان در این مشکلات حل شود./

ایسنا

کرونا مصرف سوخت در کشور را کاهش داد
صالحی، رئیــس کانون انجمن جایگاه داران ســوخت: با توجه به 
تعطیــلات اخیر در کشــور و منع رفت و آمد در برخی از شــهر ها 
به دلیل شــیوع کرونا، مصرف سوخت 10 درصد کاهش پیدا کرده 
اســت. در حال حاضر میانگین مصرف بنزین در کشــور عدد 74 
میلیون لیتر در روز را نشــان می دهد. با توجه به اینکه بنزین سوپر 
لیتری 3 هزار و 500 به فروش می رســد مصرف آن در کشور کم 
اســت، از سال گذشته که سهمیه بندی بنزین اتفاق افتاد، مصرف 

سوخت هم کمتر شد./ باشگاه خبرنگاران

جریمه ۶ هزار خودرو برای نزدن ماسک
رئیس پلیس تهران گفت: از چند روز گذشــته برخوردها با ناقضان 
پروتکل های بهداشتی را شدت بخشــیدیم. 710 واحد صنفی که 
ضوابــط ابلاغی را رعایت نمی کردند اخطــار پلمب گرفته و 139 
واحد نیز پلمب شــدند. همچنین بالغ بــر ۶ هزار و ۲ مورد اعمال 
قانون برای خودروهایی داشــتیم که خود یا سرنشین آنها ماسک 

زدن را رعایت نمی کردند./تسنیم

پیشنهاد منتجب نیا به اصلاح طلبان برای انتخابات ۱۴۰۰
دبیرکل حــزب جمهوریت گفت: ما باید اصــل را بر این موضوع 
بگذاریــم که کاندیدا و گزینه ما برای 1400، اصلاح طلب باشــد؛ 
اصلاح طلبی که واجد شــرایط لازم باشــد تا بتواند بحران های 
موجود کشــور را مدیریت و کشــور را به بهترین وجه، اداره کند. 
باید یک انســجام و یک ارتباط قوی بین احزاب و شخصیت های 
اصلاح طلب به وجود بیاید که در حال حاضر شــرایط مناســبی، 
حاکم نیســت. اصلاح طلبان به لحاظ رســالت تاریخی شان، نه 
فقط برای انتخابات 1400 تــلاش کنند بلکه حضور فعال و موثر 
داشته باشند و مردم را راهنمایی کنند تا به بهترین گزینه در حوزه 
مسئولیت ها یعنی مجلس شوراهای اسلامی، ریاست جمهوری و 

مجلس خبرگان به جمع بندی برسند./برنا

انتخابات ریاست جمهوری در حال پیر شدن
در چهــار دهه تاریخ جمهــوری اســلامی، دوازده دوره انتخابات 
ریاست جمهوری برگزار شده اســت که در هر دوره کاندیداهایی 
با ســنین مختلف در آن حضور داشــتند. اولین دوره انتخابات پر 
بــود از کاندیداهای جوان به طوری که »صادق طباطبایی« با 3۶ 
ســال ســن مجوز حضور در دایره رقبای ریاست جمهوری را پیدا 

کرد؛ سنی که بی ســابقه بود و دیگر هیچ وقت در هیچ دوره ای از 
انتخابات، کاندیدایی را با این ســن و سال به خود ندید.در سومین 
دوره انتخابات مردم، آیت الله سیدعلی خامنه ای را با 4۲ سال سن 
به عنــوان رئیس دولت انتخاب کردند و ایشــان جوانترین رئیس 
جمهور ایران در چهار دهه تاریخ جمهوری اســلامی شد. مهدی 
کروبی در دهمین انتخابات ریاســت جمهوری و محمد غرضی در 
یازدهمین انتخابات ریاست جمهوری با 7۲ سال به عنوان پیرترین 
کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری شناخته می شوند. در اولین 
دوره انتخابات میانگین ســنی کاندیداها 47 ســال بود و میانگین 
ســنی در آخرین انتخابات ریاست جمهوری یعنی انتخابات 9۶ به 

۶4 سال رسید.

ماجرای دریافت پول برای بازدید از مزار شجریان چیست؟
مسئولان ســازمان میراث فرهنگی و گردشــگری می گویند که 
بازدید از آرامگاه فردوســی همانند بســیاری از ابنیه تاریخی مانند 
مــوزه لوور، نیازمند پرداخت مبلغ ورودی اســت و از آنجا که مزار 
استاد شجریان در محوطه موزه آرامگاه فردوسی قرار دارد، پیش از 

وارد شدن به محوطه باید ورودی پرداخت کرد./ایسنا

زنگنه تحریم اش توسط آمریکا را به سخره گرفت
 وزیر نفت درباره تحریم خود توســط آمریــکا، گفت: تحریم من 
توســط آمریکایی ها هیچ تأثیری ندارد، من ســرمایه ای در بیرون 
از ایــران نــدارم و این اقدام آمریکایی ها تنها مــن و همکارانم را 
در پیمودن اهدافمان مصمم تر کرد.بیژن نامدار زنگنه در حاشــیه 
نشست امروز کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی در جمع 
خبرنگاران در واکنش به تحریم وی توســط دولت آمریکا با لحنی 
طنزآلود گفت: دســتگاه های اطلاعاتی آمریکا بــا تحریم من به 
موفق بزرگی دســت پیدا کردند! معلوم اســت که در مدت هفت 
سال خیلی زحمت کشــیده و بزرگ ترین سّر داخل نظام را کشف 
کردند و متوجه شــدند که وزیر نفت با وزارت نفت ارتباط دارد!وی 
گفت: دلیل تحریم اخیر، ارتباط بیــژن زنگنه به عنوان وزیر نفت 
با وزارتخانه بوده که این مســاله بسیار سّری بود که آمریکایی ها 
بعد از 7 ســال به آن پی بردند؛ واقعا به خاطر این هوشمندی باید 
به آمریکایی ها تبریک گفت. وزیر نفت گفت: تحریم من توســط 
آمریکایی ها هیچ تأثیری ندارد، من ســرمایه ای در بیرون از ایران 
ندارم و این اقــدام آمریکایی ها تنها من و همکارانم را در پیمودن 

اهدافمان مصمم تر کرد.
منبع: تابناک
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